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EL SR. PRESIDENT:

Comenzamos la sesión.

Punt únic. Compareixença, amb debat i votació, del
vicepresident i conseller d’Economia, Hisenda i Innovació,
en relació amb la presentació del límit màxim de despesa no
financera per a l’exercici 2024 (escrit RGE núm. 8983/23).

El único punto del orden del día que corresponde a la
comparecencia, con debate y votación, del vicepresidente y
conseller de Economía, Hacienda e Innovación en relación con
el techo de gasto para el ejercicio 2024. Tiene la palabra el
señor vicepresidente. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, Sr. President, molt bones tardes, senyores
i senyors diputats. Comparesc avui aquí, al Parlament de les
Illes Balears, per tornar a presentar el sostre de despesa no
financera per a l’exercici 2024, que va aprovar el Consell de
Govern el passat dia 20 de octubre. Aquesta és la primera
passa, com saben, que fem per a la tramitació del projecte de
llei de pressuposts autonòmics per a 2024.

La Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació i, més
concretament, la Direcció General de Pressuposts i
Finançament, ja està ultimant el projecte de llei de pressuposts
generals de la comunitat autònoma que s'aprovarà en Consell
de Govern de forma imminent i que creim, amb tota convicció,
que s'aprovaran abans d'acabar l’any i entraran en vigor dia un
de gener de 2024, en temps i forma. Treballarem de forma
incansable perquè sigui així. 

Aquests seran els primers pressuposts del canvi, el canvi
que varen votar de forma majoritària els ciutadans de les Illes
Balears el passat dia 28 de maig. 

Volia aprofitar el principi de la intervenció per mostrar el
meu agraïment a les formacions polítiques que donaran suport
a aquest sostre de despesa. Donar suport a aquest sostre de
despesa és votar a favor de més inversió en educació; donar
suport a aquest sostre de despesa és votar a favor de més
inversió en sanitat, en sanitat o en salut, en serveis socials i en
moltes altres competències que té el Govern de les Illes
Balears. 

Donar suport a aquest sostre de despesa és, en definitiva,
ajudar a complir amb les més de 500 mesures del programa de
govern que va votar la ciutadania d'aquestes illes i en les 110
mesures que el Grup Parlamentari Popular va pactar amb el
Grup Parlamentari VOX per donar estabilitat a la comunitat
autònoma i que durem a terme al complet a mesura que passi
aquesta legislatura. 

Tenim la voluntat que sigui així, sempre des del diàleg i
l'acord, com hem vengut fent fins ara, i que ja ha permès
implementar rebaixes fiscals, la gratuïtat de l'etapa a tres anys,

la creació de places sanitàries de difícil i de molt difícil
cobertura que ens ha permès contractar molts de professionals
sanitaris, o aprovar un decret llei per facilitar l'accés a un
habitatge als ciutadans de les Illes Balears amb rendes mitjanes
i baixes. 

Alguns grups parlamentaris varen condicionar aquest sostre
de despesa no financera a tenir garanties del compliment dels
acords, i altres que no hi hagués segregació educativa o a
l'educació, crec humilment que hem fet possible les dues coses.
Mentre el Grup Parlamentari VOX ja ha avançat que li donarà
suport, i per això vull mostrar el meu agraïment en aquest
sentit, altres cerquen excuses perquè mai no han tengut la
voluntat de donar suport al sostre de despesa, perquè per a
aquesta comunitat autònoma només cerquen el quan pitjor,
millor.

Gràcies al diàleg entre partits aprovarem avui aquest sostre
de despesa, sense renunciar a la nostra paraula, sense assumir
propostes impossibles de complir, com hem vengut fent al llarg
d'aquests mesos, el Govern de les Illes Balears demostra que
sempre compleix amb la paraula que dóna.

És vital que la comunitat autònoma de les Illes Balears
tengui una estabilitat que permeti dur a terme el que els
ciutadans varen expressar a les urnes, per això, per
proporcionar aquesta estabilitat convid tots els grups
parlamentaris avui a aprovar aquest sostre de despesa no
financera i a realitzar les properes setmanes el màxim
d'aportacions al projecte de llei de pressuposts generals de la
comunitat autònoma per a 2024.

Com ja bé sabran la despesa no financera màxima per a
2024 ascendeix a 6.365,5 milions d'euros. No hi ha cap canvi
en comparació al primer sostre de despesa que vaig presentar
fa unes setmanes. Aquesta és la xifra més elevada de la història
d'aquesta comunitat autònoma, per primera vegada supera els
6.000 milions d'euros i representa un increment respecte de
l'exercici de 2023 de 418 milions d'euros, un 7,03% més.

Reiter el que sempre hem defensat, enfront dels que deien
que la reforma fiscal enfocada a les rendes mitjanes i baixes
provocaria reduccions de despesa en serveis públics essencials,
aquest govern demostra que no, tot el contrari, vàrem dir des
del primer moment que es podia fer i fem veure avui que és
possible, és possible abaixar els imposts, incrementar la
despesa pública i sanejar també els comptes i fer un pressupost
amb dèficit zero. 

Ho vaig deixar clar a la meva compareixença en aquest
parlament el passat mes de juliol, quan vaig presentar el decret
llei que eliminava o reduïa a la meitat, en molts casos, l’impost
sobre successions i donacions, i també eliminava el cas de
joves menors de 30 anys o es reduïa a la meitat en altres casos,
l’impost sobre transmissions patrimonials per a determinats
col·lectius, amb més dificultats per accedir a un habitatge o al
seu primer habitatge habitual. En cap cas no retallarem un sol
euro dels serveis públics fonamentals d'aquesta comunitat
autònoma, sinó que els incrementarem, malgrat el que vulguin
fer veure alguns grups parlamentaris de l’oposició.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202308983
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Puc garantir i donar total seguretat que el dia 1 de gener de
2024 es farà efectiu l’increment de pressupost per a sanitat, per
a educació, per a serveis socials. Ara bé, nosaltres -i sempre ho
hem dit- som més partidaris que l’increment de despesa sigui
més prudent i moderat, i no ens amagam de dir-ho. I, com vaig
dir a la meva anterior compareixença, hi ha un fet essencial que
explica aquest augment de despesa no financera per a 2024. 

Les Illes Balears gaudeixen d'un gran dinamisme i una gran
activitat econòmica, i es preveu, afortunadament, que això
continuï essent així.

És cert que també hi ha un creixement important de preus
que condicionen els ingressos tributaris de la comunitat
autònoma.

Això dóna lloc a una major recaptació tributària, l’augment
d’activitat i els majors preus, i, al mateix temps, permet
augmentar la despesa pública. I tot això, com detallaré després,
en un escenari per primera vegada de dèficit zero, és a dir,
d'equilibri pressupostari.

S'increment de despesa enfront del 2023 és de 418 milions
d'euros, però s'ha de fer un matís, 97 milions d'euros són un
augment de despesa vinculat a projectes finalistes,
fonamentalment fons europeus Next Generation, que ja estava
pressupostat en exercicis anteriors, i que, per tant, no suposa
una despesa nou o un increment de despesa nou. L’increment
de despesa efectiu és, així, de 320,9 milions d’euros, i, en
conseqüència, l’augment real de la despesa és d'un 6% en
comparació amb l'exercici 2023.

El Govern de les Illes Balears continua l'augment del sostre
de despesa no financera que s'ha produït els darrers anys, fruit
de l'increment dels ingressos no financers, bàsicament dels
ingressos tributaris. L’augment de despesa efectiva, del 6%,
coincident amb la previsió de creixement del producte interior
brut nominal de les Illes Balears del 2024, que és d'un 6,2%.

No obstant, des de la Direcció General d'Economia i
Estadística estimam que el creixement del PIB real, per tant,
reflectint el component inflacionari, serà del 2,6%, clarament
per sobre del conjunt d'Espanya, un 1,9%, i pràcticament el
doble del conjunt de la Unió Europea, un 1,4%.

Les Illes Balears han superat l'efecte rebot de l'economia
després de la pandèmia, però tenim un dinamisme, encara que
més moderat, que ens permet augmentar la despesa pública,
baixar els imposts, com ens vam comprometre amb la
ciutadania d'aquestes Illes, i aquest és el camí que volem seguir
tota la legislatura.

D'altra banda, m'agradaria recalcar que les previsions que
hem fet des de la Conselleria d'Economia, Hisenda i Innovació
s'han hagut de treballar o s'han hagut de fer en un escenari
d'incertesa fiscal, fins a l’exercici 2023, a causa dels efectes de
la pandèmia, no hi ha hagut regles fiscals, ni per regla de
despesa, ni per objectiu de dèficit, ni tampoc per objectiu de
deute. És probable que el 2024 la Unió Europea recuperi les
regles fiscals, així ho preveiem, però a hores d'ara no sabem
quines seran aquestes regles i, per tant, hi ha una incertesa que

ve donada per aquesta qüestió de la inexistència de regles
fiscals i no saber quines seran les de l'any que ve.

És per això que, per primera vegada, el sostre de despesa
preveu un escenari d'equilibri pressupostari, amb un dèficit
zero, que dóna compliment, així, a les recomanacions fetes per
part del Ministeri d'Hisenda, encara que he de dir que les
darreres notícies que tenim és que per a les comunitats
autònomes es podria atorgar un dèficit d’0,1%, per la qual ens
situem per sota de les recomanacions del mateix ministeri. 

La incertesa sobre les regles fiscals també es produeix en
els ingressos no financers, cada any, al voltant del mes de
juliol, el Govern central comunica a les comunitats autònomes
les bestretes a compte del sistema de finançament, la principal
pota financera de totes les comunitats autònomes. Com que el
Govern central es troba en funcions, no se'ns ha comunicat
absolutament res i no hi ha previsió que es faci fins que hi hagi
nou govern. Pensam que el Ministeri d'Hisenda, com ja vaig dir
fa unes setmanes, ha deixat, en certa manera, de banda les
comunitats autònomes en un aspecte que és vital per a la
planificació econòmica de qualsevol comunitat autònoma. En
conseqüència, és el Govern de les Illes Balears qui ha hagut de
quantificar les bestretes a compte del sistema de finançament.

Del sistema de finançament autonòmic preveiem, per tant,
amb els càlculs que s'han fet des de la Direcció General de
Pressuposts i Finançament, uns ingressos de 3.963 milions
d'euros, un 68% del total del sostre de despesa no financera, i
un 18,29% més que en 2023. Però vull deixar clara una cosa,
aquesta estimació la consideram relativament prudent i creiem
que s'acabarà superant, les bases de major recaptació de les
Illes Balears són, com a totes les comunitats autònomes, en
essència, l’impost sobre la renda de les persones físiques i
l’impost sobre el valor afegit, aquests dos tributs s'incrementen
perquè l'activitat econòmica en aquesta comunitat autònoma
funciona d'una manera que creiem que és la correcta i
desitjable, no només el 2024, sinó per als exercicis següents.

Hi ha una vitalitat dels indicadors d'activitat econòmica i
s'ha assolit el procés de recuperació postpandèmia, i això
repercuteix en tothom, repercuteix en l'administració pública,
amb majors ingressos tributaris; repercuteix, evidentment,
també en els salaris dels treballadors; en els beneficis de les
empreses i, per tant, beneficia el conjunt de la societat de les
Illes Balears. 

En el cas de l’IRPF, la previsió és incrementar la recaptació
en 343 milions d'euros i arribar als 1.911,18 milions d'euros. En
aquest sentit, he de dir-los, ja ho vaig dir també l'altre vegada,
que la liquidació definitiva del sistema de finançament del
2021, per al cas de l’IRPF, és equivalent ja a la bestreta a
compte del sistema de finançament del 2022, la qual cosa
demostra que, tant en el 2022 com en el 2023, les bestretes a
compte del sistema de finançament pel que fa a l’IRPF es
troben clarament infravalorades per part del Ministeri
d'Hisenda.

L'augment de la recaptació de l'IVA serà menys acusat, però
igualment important, amb un augment de poc més de 100
milions d’euros, fins a assolir la xifra de 1.891,53 milions
d'euros.
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En tot cas, també vull aprofitar per dir que el projecte de
llei de pressuposts preveurà mecanismes per corregir-ho i
bloquejar certes partides, en cas que ens equivoquem a la baixa,
atesa la gran incertesa amb la qual elaboram el full de ruta
econòmic i pressupostari de les Illes Balears. Però, repeteix,
l'escenari que veiem més probable és el de superar els 3.963
milions d’euros del sistema de finançament autonòmic que
recull el sostre de despesa que hem elaborat des del Govern.

En segon lloc, hi ha els tributs cedits els quals no estan
subjectes a la liquidació del sistema de finançament autonòmic
i que suposaran uns ingressos prevists de 1.061,91 milions
d'euros, un 12,36% menys que l'actual exercici i un 18% dels
ingressos no financers totals.

Crec que aquesta reducció de recaptació no sorprèn ningú,
ja que aquest govern ha impulsat la bonificació en una part dels
casos de dos tributs cedits, l'impost sobre successions i
donacions, i l'impost sobre transmissions patrimonials per la
compra del primer habitatge habitual per a determinats
col·lectius. Va ser la primera mesura que vam dir que faríem i
l'hem feta; ara s'ultima la seva tramitació com a projecte de llei,
on tots els partits han pogut fer aportacions per millorar el text,
i la intenció d'aquest govern és que sigui un projecte de llei
amb el màxim consens possible i, per tant, en els propers dies
el Govern de les Illes Balears intentarà consensuar amb els
grups parlamentaris de l'oposició noves mesures fiscals a
introduir dins aquest projecte de llei.

La previsió anual que vam anunciar en el seu moment és
d'un estalvi, per als ciutadans de les Illes Balears, de 75 milions
d'euros, 60 milions d'euros pel que fa a l'impost sobre
successions i donacions i 15 milions d'euros quant a l’impost
sobre transmissions patrimonials. El 2023 no serà tan acusat
perquè la reforma fiscal es va posar en marxa, evidentment, el
setembre de l'any i no té caràcter retroactiu a 1 de gener.
També hi juga un paper que es tenguin en compte sis mesos per
assentar l'autoliquidació de l'impost sobre successions i
donacions, que ja saben vostès que és el termini establert per al
pagament de l'impost en període voluntari.

En el cas d’aquest tribut, estimam que es passi d'una
recaptació, prevista al tancament de l'exercici 2023, de 130
milions d'euros a 76,9 milions d'euros l'any que ve, per tant, el
2024. En els següents exercicis es veurà de forma clara i
completa aquesta baixada de recaptació la qual, en cap cas no
repercutirà en una retallada de pressuposts per als serveis
públics essencials, com he dit al principi de la meva
intervenció.

D’altra banda, hi ha l'impost sobre transmissions
patrimonials, ho he exposat diverses vegades, el volum
d'operacions immobiliàries ha caigut de forma acusada, el 2024
preveiem ingressar 843,6 milions d'euros a través d'aquest
impost, que són 135 milions d'euros menys que l'estimació del
pressupost del 2023. Creiem que hi ha alguns factors que ho
expliquen, a banda de la reforma fiscal, evidentment: primer,
que el 2022 va ser un any excepcional en compravenda
d’habitatges, especialment dels que tenen un alt valor. Segon,
que l'alça del tipus d'interès imposada pel Banc Central
Europeu no ajuda perquè els ciutadans puguin adquirir un
habitatge, per l'encariment de les hipoteques. I tampoc no ajuda

en absolut que molts de partits -ara a l’oposició- a l’anterior
legislatura criminalitzassin fins a la sacietat la compravenda
d'habitatges per part dels no-residents. Afortunadament, aquesta
circumstància ha canviat amb aquest govern. 

Una altra pota del finançament són els tributs propis,
bàsicament l’impost de turisme sostenible o l’impost sobre
estades turístiques, i el cànon de sanejament d'aigües. En
conjunt, es preveu una pujada de recaptació del 3,79%, passam
dels 217,69 milions d'euros als 226,19 milions d’euros.

En el cas de l’ITS, la quantificació s'ha basat en unes
perspectives d’activitat turística similars a les del 2023, i ja els
puc avançar que aquest govern no utilitzarà la recaptació
d'aquest impost com a un calaix de sastre per finançar qualsevol
projecte que hagi quedat pendent, sinó que serà cent per cent
finalista, essencialment per a projectes relacionats amb turisme
i medi ambient. S'ha acabat finançar...

(Alguns aplaudiments)

..., s'haurà acabat finançar patinets o finançar concerts amb la
recaptació de l'ecotaxa.

En conjunt, la recaptació que es farà entre tributs propis i
cedits s'ha quantificat en els 1.288,1 milions d'euros, un 9,9%
menys que al 2023.

En quart lloc, hi ha les taxes, on les taxes de joc hi tenen un
paper preponderant, aquí es preveu un augment de recaptació
de l’11,31% en comparació amb el 2023, i arriba als 79,66
milions d'euros, encara que el conjunt dels ingressos no
financers que representen les taxes és pràcticament un 1%
només.

I, finalment, trobam la resta d'aportacions alienes, aquí
parlam dels fons provinents del Mecanisme de recuperació i
resiliència -més conegut com MRR-, el factor d'insularitat o el
total de la totalitat dels fons proporcionats per la Unió Europea,
com poden ser els fons FEDER o el Fons Social Europeu.

I permeti’m que torni a centrar-me un moment en el factor
de insularitat. Crec que és convenient posar damunt la taula un
fet i és que en el 2022 i el 2023 han arribat 213,48 milions
d'euros per aquesta via, ja estan ingressats a la comunitat
autònoma, però el grau d'execució és únicament -o era
únicament, a 30 de juny- del 18%, i el termini per executar
aquest factor d'insularitat, aquests 213 milions d'euros, és 31 de
desembre del 2024. En conseqüència, aquest govern -com no
pot ser d'altra forma- farà els màxims esforços per accelerar les
inversions previstes per tal de no tornar ni un euro a Madrid en
concepte de factor d'insularitat. Per altra banda, intentarà,
també com no pot ser d'altra forma, que el factor d'insularitat
no actuï en els pressuposts generals de l'Estat com un autèntic
joc pressupostari de “trilerisme” pressupostari, més que res; no
pot ser que el factor d'insularitat, aquests 100 milions d'euros
anuals, condicionin el fet que no hi hagi convenis de carreteres
en els pressuposts del ministeri corresponent o als convenis en
matèria ferroviària que, evidentment, reclamarem amb la
màxima insistència quan el Govern central estigui en disposició
de fer els pressuposts generals de l'Estat per al 2024.
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Tornem a les aportacions alienes, en total la previsió és,
entre fons estatals i europeus, obtenir uns ingressos de 522,84
milions d'euros, un 11,48% menys que a l'exercici actual. I una
de les principals raons que expliquen aquesta davallada és molt
senzilla: no hem pressupostat el conveni de carreteres del 2004.
I això no implica en absolut que renunciem a aquest conveni de
carreteres del 2004, però la realitat és que en els passats vuit
anys, amb el govern anterior, jo no record ni una sola vegada
que es digués que reclamarien els més de 200 milions d'euros
del Conveni de carreteres del 2004, ni una sola vegada ho
record. Per tant, no renunciam al Conveni de carreteres del
2004, però s’ha de reconèixer que nosaltres només els
computarem com a drets reconeguts si efectivament es cobren.
El que no pot ser és pressupostar-los i no cobrar res, que és el
que s’ha fet els darrers vuit anys. 

Per cert, farem exactament el mateix que ja férem a la
legislatura 2011-2015, en què del Conveni de carreteres del
1999 es varen cobrar 90 milions d'euros, els únics que s'han
cobrat en els darrers 12 anys.

En total, els ingressos no financers representen, per tant,
5.859,4 milions d'euros de sostre de despesa, i els 506,1
milions d'euros restants corresponen als ajusts de comptabilitat
nacional. 

Aquestes són les principals línies mestres del sostre de
despesa no financera amb les quals treballarem en el següent
exercici, en els pressuposts del 2024; un sostre de despesa que
permetrà desenvolupar totes les polítiques públiques
necessàries, a més de continuar reforçant els serveis públics i
la renda disponible dels ciutadans amb rendes mitjanes i baixes
d'aquestes illes. Un equilibri que hem fet veure que sí que era
possible.

Permeti’m que avui no doni detalls del Projecte de llei de
pressuposts, en tot cas, a ningú se li escapa que el Projecte de
llei de pressuposts el qual -si tot va bé- aprovarem els propers
dies, tendrà més despesa, evidentment, 418 milions d'euros més
de despesa, tendrà menys imposts i tendrà un dèficit de zero
euros per primera vegada a la història. Si s’acompleixen...

(Alguns aplaudiments) 

..., si s’acompleix el pressupost que s'elabora des del Govern de
les Illes Balears, el deute de la comunitat autònoma no
s'incrementarà en termes absoluts i, per tant, en la mesura que
creixi el Producte Interior Brut, que estimam que continuarà en
aquesta senda, en aquest camí, la ràtio de deute sobre el PIB
caurà en aquesta comunitat autònoma a l'entorn del 21%.

Convid a tots els grups parlamentaris a donar suport a
aquest sostre de despesa i a aconseguir que els ciutadans de
Balears tenguin uns pressuposts de la comunitat autònoma
aprovats i en disposició d'entrar en vigor el proper dia 1 de
gener del 2024.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Costa. Para ordenar el debate, le pido
si contestará individualmente a cada portavoz o a todos en
conjunto.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Contestarem conjuntament, gràcies president.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pues es el turno del Grupo Socialista, sí, Sr.
Negueruela tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

 EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gràcies, president. Si atenem l'enunciat de la convocatòria
d'aquest ple extraordinari, el que fem ara mateix és debatre el
límit de despesa no financera per a l'any que ve, és a dir, la
capacitat que té el Govern d'aquesta comunitat per invertir en
polítiques que redundin en benefici de la ciutadania i que tenim
la responsabilitat i l'honor de representar. Però això ja ho vàrem
fer fa tres setmanes, el que es vota avui és un xec en blanc, una
pista lliure als radicals, el preu de dinamitar la concòrdia, el
preu de vendre la pau educativa a canvi de tenir conformes els
ultres.

Avui parlam de democràcia, mai no hauria imaginat -als
meus 43 anys- que parlaria en un parlament, però sobretot mai
no hauria imaginat que parlaria així, que parlaríem de
democràcia i de com els radicals fan un discurs d'odi a la nostra
terra que no es pot permetre de cap de les maneres. 

(Alguns aplaudiments)

Perquè els ciutadans tenguin la informació que el Govern
els nega hem de començar i formular una pregunta molt simple
i que, lamentablement, té una resposta molt clara, tot i que ni
vostè, Sr. Costa, ni el conseller d’Educació, que avui no hi és,
ni la mateixa presidenta, no s’atreveixen a fer pública, la
pregunta és per a què? Per a què volen incrementar el sostre de
despesa d’aquesta comunitat? Amb quin objectiu? En benefici
de qui? Per millorar la nostra educació pública? Per invertir en
infraestructures necessàries? Per enfortir l’escut social que hem
generat entre tots i totes els darrers anys? Per mantenir la
gratuïtat del transport o de les activitats extraescolars? Per tot
l’anterior, o tal vegada per una raó més partidista i
irresponsable, volen unes illes millors, Sr. Costa, o només
cerquen satisfer els deliris dels seus socis, a canvi de conservar
el poder?

Debatem per l’interès general, Sr. Costa, o per generar un
marc pervers que acabarà en una ruptura de la convivència en
utilitzar l’ensenyament i tota la comunitat que en forma part.

Abans de continuar, vull saludar de manera especial les
entitats i sindicats educatius que ens acompanyen, donar-los el
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nostre suport i el nostre orgull. La meva benvinguda i també la
meva solidaritat amb el sindicat STEI, que ha rebut un atac
intolerable a la seva seu, com hem vist aquest matí. I no és un
acte vandàlic com deien algunes piulades, no és un acte
vandàlic, és un atac a la llibertat d’expressió i d’acció, i a la
llibertat sindical, a l’article 28 de la Constitució, a un dels
articles que més es varen lluitar ja fa més de 40 anys i pel que
molta gent ha perdut la vida en aquest país i en aquesta terra.

I s’ha fet, a més, després que una diputada d’aquesta
cambra, de VOX, comparàs l’STEI amb l’Stasi, un
assenyalament lamentable, inconcebible en democràcia, un
episodi absolutament lamentable! Una diputada d’un grup
parlamentari, VOX, que precisament serà l’únic que avui votarà
a favor del sostre de despesa del Govern. S’ho facin mirar,
senyors i senyores del Partit Popular! VOX apunta des de les
institucions, el PP justifica i blanqueja i els ultres executen.

(Alguns aplaudiments)

Són els mateixos que es manifesten violentament davant les
nostres seus...

(Remor de veus)

... i que vostès no els condemnen, no els condemnen vostès, no
condemnen aquests atacs!

(Remor de veus i se sent una veu de fons que diu:
“amnistia”)

Rompin amb ells! Rompin amb l’odi i tornin a la
democràcia, no tot val per mantenir el poder!

(Algunes rialles)

“Innocent som de la mort d’aquest home. Vosaltres veureu
què feu, l’escrit escrit està”, això va dir Pilat, per citar un
personatge bíblic davant una part de l’hemicicle amb certa
tendència a aquests temes, això ho va dir just abans de rentar-se
les mans, la resta de la història ja la coneixem.

Per cert, fa només una estona, la consellera de Presidència,
que tampoc no hi és, ha dit que són les entitats educatives,
textualment: “les que han de demanar disculpes per no voler
entrar al Consolat”. Digui’ns-ho! els tenen aquí, mirin-los a la
cara i digui’ls que són ells els que han de demanar disculpes,
perquè nosaltres estam orgullosos de la nostra comunitat
educativa...

(Alguns aplaudiments)

... per fer el que varen fer el passat divendres.

Sr. Costa, estar o no estar al costat bo de la història no era
en aquesta ocasió tan difícil, teníeu més opcions, li vàrem oferir
el nostre suport. Vostè avui ha dit prou mentides. Els vàrem
estendre la mà, vàrem llevar totes les condicions, excepte una,
els vàrem enviar missatges clars públics i privats, i fins i tot els
vàrem oferir parlar, no tan sols del sostre de despesa, i avui ho
podem fer públic, sinó també dels pressuposts, i ho vàrem
parlar clarament, estàvem disposats també a parlar de

pressuposts. I els vàrem donar aquesta oportunitat, i vostès ho
han rebutjat una, dues, tres, quatre, cinc vegades, l’oportunitat
d’evitar els ultres i d’estalviar-se el serial al qual hem assistit
les darreres setmanes.

Han dit que no al pactat des de fa dècades, a l’equilibri
consensuat i normatiu que ens ha dut amb èxit fins aquí, i ho
han fet per carregar l’escorpí a les seves esquenes, sabent, a
més, que tard o d’hora l’animal mostra la seva natura.

Han rebutjat la mà estesa del principal partit de l’oposició
i han optat per la segregació lingüística a les nostres aules, han
optat per rompre tots els ponts amb la comunitat educativa, tots
els partits de l’esquerra els vàrem oferir el mateix pacte. Han
menystingut els sindicats. Han escollit la pitjor de les vies, el
camí que els conduirà al caos, al desastre. Un camí que, per
cert, no saben ni tan sols on els durà, no ho saben perquè avui
ni hi és, ni ha contestat les preguntes que li vàrem fer, no sabem
on anirem.

Li diem els socialistes i tots els grups d’aquesta cambra,
excepte un, li diuen els representants de la comunitat educativa,
avui mateix a les portades, no som nosaltres. És un atac de tots,
dels mitjans de comunicació, de la comunitat educativa, o
vostès no volen escoltar: “Ningún sindicato respalda las
propuestas lingüísticas para las aulas pactadas por PP-VOX”,
Diario de Mallorca. Ultima Hora: “El sector educativo se une
contra el golpe lingüístico del Govern”. Això és el que diuen
avui els dos principals diaris de la nostra comunitat autònoma,
no tan sols nosaltres. Per tant, escoltin, no només sentin!

Sr. Costa, la història de les segregacions, les segregacions
que tenen com a base l’odi, la rancúnia, els prejudicis, el
sentiment de superioritat moral i que tenen com aliats la
desinformació, la mentida i les creences ultraortodoxes, sempre
acaben malament, sempre. Però també li dic una cosa, el poble
gairebé mai no es deixa dividir, som davant la segregació més
ominosa a la qual podíem assistir, el cop més dur i irracional a
la convivència a les aules. Hem viscut un sainet, amb una
cronologia espectacular, un relat incomprensible, gairebé
sempre fosc, erràtic, que comença amb una proposició no de
llei de VOX i acaba amb un menyspreu total als vertaders
protagonistes de qualsevol fet relacionat amb l’ensenyament, la
comunitat educativa. Mentides, mitges veritats, un conseller
empegueït que no vol dir la veritat als docents, una presidenta
absent, que compareix tard i malament, i mai en tan poc temps
s’havien fet les coses tan malament. 

Han ficat el cavall de Troia al cor del sistema educatiu de
les Balears, que és com dir que l’han introduït al conjunt de la
societat, en el ventre hi ha els dolents, la diferència és que els
troians no sabien que allò era un engany dels aqueus, vostès sí
ho saben i els és igual. Els és igual segregar fins als 8 anys en
una primera fase i no explicar què faran després, què passarà
quan aquests al·lots i al·lotes tenguin 9 i 11, i quan entrin a
batxiller o a FP, mantindran l’apartheid? Mantindran els
guetos? Per què no ho diuen, Sr. Costa? Per què no ho diu el
Sr. Conseller d’Educació, per què no s’atreveixen a dir d’una
vegada, que volen dinamitar el model educatiu per mantenir-se
quatre anys al Consolat? O per tenir els primers pressuposts?
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Des de la confusió, el secretisme, les mentides el que ens
queda clar són dues coses: una, aplicaran una segregació per
llengua que no existia, fins als 8 anys, i dues, estan disposats a
perpetrar un pla que fa volar pels aires els consensos mínims i
crear conflicte a cada centre educatiu.

A part d’un pla pervers, Sr. Costa, és un bunyol, un altre. I
si agafam les 5 preguntes bàsiques per transmetre una
informació, què, qui, quan, on i per què, vostès només responen
la darrera, què és? No sabem exactament en què consisteix
l’artefacte, només sabem que segregarà els nostres alumnes.
Qui l’aplicarà? Els centres, cada docent, ho supervisarà el
Govern? Quan? Ja ho veurem. Com? De moment sabem que
fins als 8 anys els nins i les nines estaran segregats. I la resta?
Quant s’haurà d’invertir en dur a terme l’ocurrència? Ho tenim
calculat? Qui ho ha calculat? S’ha comptat amb experts? Ho ha
fet el Sr. Vera a un Excel? Per què? Aquesta sí la sabem, per
fer contents els seus socis radicals, pensant que d’aquesta
manera tendran una legislatura plàcida, quan el que fan és
alimentar el monstre, fer més gran, més traïdor i més perillós el
cavall de Troia. 

M’agradaria dir-los que encara hi són a temps d’aturar
aquesta barbaritat, aturi aquest debat, rompi amb ells, torni al
seny i, Sr. Costa, al diàleg de veritat, escolti la comunitat
educativa. No seré jo qui relativitzi l’acord entre PP i VOX, a
mi m’és igual qui ha guanyat i qui ha cedit més o menys,
perquè jo tenc clar qui ha perdut, ha perdut el sector educatiu,
tot, i la societat en el seu conjunt. Amb aquest acord, han obert
la porta a l’odi, a la intolerància i l’odi, Sr. Costa, només
s’atura anul·lant-lo, i vostès l’alimenten i blanquegen. S’ho faci
mirar, hi pensi, hi són a temps.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Negueruela. Es el turno del Grupo
VOX, Sra. de las Heras tiene la palabra. 

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Gracias al acuerdo
formalizado entre el Partido Popular y VOX hoy el techo de
gasto saldrá adelante, a pesar de los intentos desesperados de
la izquierda de dinamitarlo, inventando crisis de gobierno
donde, muy a su pesar, lamento informarles de que no las hay.

Sr. Portavoz del Partido Socialista, no sé si voy a ser capaz
de reproducir todos y cada uno de los insultos que nos ha
proferido: radicales, ultras, monstruo, peligroso, intolerancia,
caballo de Troya, mentiras, engañar..., si no se hubiera referido
a nosotros habría pensado que se estaba refiriendo a Pedro
Sánchez.

(Alguns aplaudiments i algunes rialles)

También ha dicho usted que no condenamos que se rodeen
las sedes del Partido Socialista. No, claro que no, ¡lo
apoyamos!, porque España está ante una gravísima situación

donde está en juego la unidad nacional, la democracia y la
convivencia social. Y ustedes, lejos de escandalizarse, insultan
cuando nosotros apoyamos estas movilizaciones sociales.

Yo le pregunto: ¿ha condenado usted los ataques a la sede
de VOX? Porque las del Partido Socialista han sido rodeadas,
pero la de VOX ha sido atacada, y hemos puesto una denuncia,
¿las han condenado ustedes? No, ni se espera, su condena.

Yo me pregunto cómo son capaces de callar, cuando su
líder pretende acabar con la unidad de España, con la
democracia, por un puñado de votos para mantenerse en el
poder. Ha dicho que el pueblo no se deja dividir, ¿sabe lo que
no se deja el pueblo? Engañar. Por eso ustedes están en la
oposición y nosotros con un acuerdo de Gobierno. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

No son capaces de alzar la voz porque son parte de esa
izquierda radical y totalitaria que anoche ordenó lanzar gas
lacrimógeno a familias, niños, jóvenes, ancianos, y lo que les
escandaliza es que yo replique aquí, no que lo hicieran ayer.
¿Para qué? Para evitar que se concentraran ante la sede del
Partido Socialista, en protesta contra el mayor acto de
corrupción de la historia, un político amnistiando a otros
políticos y terroristas para mantenerse en el poder, ¡no tienen
vergüenza!

Y ¿por qué se escandalizan hoy aquí de que yo diga la
verdad? Porque ustedes son parte de la facción más sectaria de
estos totalitarios, de esta izquierda separatista y radical; ustedes
defienden a condenados por enaltecimiento del terrorismo,
injurias a la Corona y amenazas, como el fugado Valtònyc, que
ha regresado a España sólo después de que prescribiera la pena
de prisión a la que fue condenado.

Pero, frente a lo que ustedes representan hay esperanza, el
tiempo en el que el Partido Socialista hacía lo que le daba la
gana ha terminado. Las movilizaciones contra el golpe van a
ser constantes y crecientes, los españoles, y nosotros con ellos,
no vamos a detenernos ante nada, ni siquiera ante sus ataques
a nuestra sede.

Hoy el acuerdo formalizado entre el Partido Popular y VOX
avanza un paso más y aprobará su techo de gasto para poder
ayudar a las grandes olvidadas cuando ustedes gobernaban: las
familias, para que sus hijos o nietos puedan heredar la casa de
sus padres sin tener que pagar el impuesto a la muerte; para que
los propietarios pueden poner en el mercado esa segunda
vivienda que, con tanto esfuerzo, compraron; para que los
jóvenes puedan independizarse y formar una familia; para que
las madres pueden conciliar y elegir tener una exitosa carrera
profesional sin tener que renunciar a algo tan maravilloso como
es la maternidad; para fomentar la natalidad; para revertir las
políticas ruinosas de la izquierda que tanto daño han hecho
estos años; para cuidar a nuestros mayores; para que el dinero
de los contribuyentes se destine -por fin- al bienestar de los
ciudadanos, y no al de los políticos y sus chiringuitos. En
definitiva, para llevar a estricto cumplimiento el pacto, los
pactos contenidos en el acuerdo formalizado entre el Partido
Popular y VOX.
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Y, por supuesto, claro que sí, por supuesto, para que los
padres puedan elegir la lengua en la que quieren escolarizar a
sus hijos, sí: para garantizar la libertad. Porque para quitarse las
ataduras de la inmersión y dictadura lingüísticas perpetradas
durante tantos años hacen falta recursos. Y ya hemos dado un
primer paso por la libertad de esos padres, sin olvidar, por
supuesto, que hay que seguir avanzando para garantizar que ese
derecho de los padres no se les hurta.

Y la muestra más clara de que vamos por buen camino es,
sin duda, ver cómo los plenos se han convertido en la cuna del
tema lingüístico, cómo la oposición ha renunciado a todas las
áreas para centrarse exclusivamente en no perder su negocio
millonario y clientelar del catalán. Desde luego, VOX no
formará parte de su máxima nacionalista, esa premisa
imperialista teorizada por Carl Schmitt, jurista alemán que hizo
las leyes de Nuremberg, “una lengua, una nación”, y bajo la
cual ustedes quieren suprimir la identidad y lengua propias de
Baleares para someterlas a un novelado imperialismo catalán,
bajo esa ensoñación que ustedes llaman “países catalanes”.

Esta mañana, la Sra. Cano, diputada del Partido Socialista,
y también reiterado por el portavoz aquí, en esta primera
intervención, decía que el Gobierno balear había vendido la paz
educativa mientras los de VOX ponemos la gasolina. Aquí el
único que atenta contra la paz social y la convivencia, mientras
gasean a jóvenes y a ancianos, es su partido, el Partido
Socialista Obrero Español, que ni es socialista, ni es obrero, ni
es español.

Los gobiernos del centroderecha -del Partido Popular y
VOX- tenemos la obligación moral y patria de combatir las
políticas nefastas de este gobierno autogolpista, que pretende
perpetrarse en el poder a costa de vulnerar los más básicos
derechos constitucionales.

Señorías de izquierdas, lecciones de paz social, ni una;
lecciones de democracia, ni una. Señorías del Partido Popular,
avanzamos.

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Es el turno del Grupo MÉS per Mallorca.
Sr. Apesteguia, tiene la palabra. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Permeti’m començar i donar
la benvinguda als representants dels sindicats Alternativa,
UGT, Comissions Obreres, la UOB, SIAU i avui, molt
especialment, als representants del sindicat STEI, perquè avui
tot va d’un acord entre el partit del Govern i aquella força
autora intel·lectual de l'atac del qual ha estat víctima aquest
sindicat i que, des d'aquí avui, li volem donar suport.

Sr. Vicepresident, li reconec l’intent de presentar-nos el
sostre de despesa com si avui fos el tema objecte de debat, com
si les darreres setmanes no haguessin existit, però avui qui

hauria d'haver presentat aquest sostre de despesa és el Sr. Vera,
perquè, ja se sap, en aquesta terra els sostres de despeses van
d'educació i de llengua, perquè així ho han volgut els partits
que donen suport a l'equip de govern.

El PP de dijous ençà braveja d'haver pres el pèl a VOX; ho
diu a tothom, pertot, a qui el vol escoltar, no només a la resta
de forces polítiques i als agents educatius, sinó també a tots els
periodistes amb els que parlen en privat. Reconec que no és la
millor actitud d'un soci, però no seré jo qui lamenti que VOX
sigui el pitjor negociador de la història.

Després de fer caure el sostre de despesa i després de tres
setmanes de negociació i de perdre, fins i tot, un diputat,
acaben acceptant una promesa molt per davall, no només de les
seves expectatives inicials, sinó molt per davall de les esmenes
que el PP li va oferir en aquella PNL que va ser la causant de
la caiguda del sostre de despesa.

Com deia la meva abuela asturiana: para este viaje, no
hacían falta estas alforjas. Però no seré jo qui li digui
“pagafantas”, Sr. Rodríguez, perquè no només han sortit vostès
derrotats d'aquesta negociació, com sap el PP, com sabem
l'oposició, com sap la premsa, com sap tot Mallorca i com, fins
i tot, saben vostès, encara que ho intentin amagar darrera d'un
somriure d’esfinx. I per què? Perquè el PP també ha sortit
derrotat, perquè en allò nuclear sí han tret el PP dels consensos
lingüístics i educatius, en contra del seu propi programa
electoral, dels docents, dels directors, de les famílies, dels
inspectors i, en aquest cas, crec que encara no en són
conscients, embriagats com estan de la seva eufòria. 

Vostès ens volen vendre una moto, però no ens faran creure
que la Mare de Déu nom Joana, perquè, malgrat totes les
inconcrecions de la roda de premsa del Sr. Vera, que segueixen
sense dir com aplicaran ni al primer ensenyament, ni a la resta
d'etapes educatives, l'acord que tenen amb VOX i, malgrat
l'acord que firmaren la Sra. Ribas i la Sra. Durán, accepten que
se separin infants i joves a les Illes Balears per raons de
llengua...

(Remor de veus)

..., que es segreguin!

Mirin, el Sr. Vera, que avui no hi és, és filòleg, jo també, i
convé no ofendre ni la llengua catalana, ni la llengua castellana,
intentant fer passar per antònim, allò que és sinònim. I, miri, Sr.
Costa, li duc un diccionari de sinònims, amb les pàgines
marcades de segregació i de separació, i així veurà que són
sinònims i, almanco, farem aquest debat sense dir dois. En
diguin com vulguin, segregar, separar, disgregar, desdoblar,
perquè el que proposen només té un nom i és una vergonya. És
una vergonya que se separin...

(Remor de veus)

... alumnes per raons de llengua, i ho és tant si és un pla pilot,
com si és un pla universal, tengui un inici voluntari o obligatori,
s'apliqui amb línies o amb assignatures, una vergonya és una
vergonya, i és igualment inacceptable. I no només pel que fa a
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la deriva social que té aquesta mesura, sinó perquè és contrària
a la Llei d'educació.

I els llegesc literalment l'article 135 de la Llei d'educació:
“Principis del model lingüístic”, que a la lletra c), diu: “La
garantia de no-discriminació dels alumnes i de no-separació en
centres i grups classe diferents per raons de llengua”. Per tant,
se romp aquesta previsió, va en contra el que han pactat
obertament de la llei educativa.

Perquè històricament el PP i MÉS hem discutit molt sobre
els percentatges de llengua a l'educació, però mai, mai, mai,
ningú no havia plantejat en aquesta terra separar alumnes per
motius lingüístics, ni Bauzá es va atrevir a això. 

I no només contradiuen la Llei d'educació, el seu acord amb
VOX, diu literalment: “L'elecció de primera llengua
d'ensenyament en les matèries no lingüístiques de l'àmbit
científic i social, a través de diferents mesures organitzatives i
pedagògiques, i en el pla pilot per a la resta de cursos, preveu
l’elecció lingüística en matèries no lingüístiques, de l'àmbit
científic i social”. Idò, el Decret de mínims diu a l'article 17:
“A Educació Primària s'impartirà l'àrea de coneixement del
medi natural, social i cultural en llengua catalana”. I a l'article
18 diu: “A l’Educació Secundària s'impartiran en llengua
catalana, pròpia de les Illes Balears, l'àrea de ciències socials,
geografia i història, i l'àrea de ciències de la natura”.

Si vostès no intenten ofendre l'intel·lecte, en afirmar que
“àmbit” no és assimilable a “àrea”, el conseller no pot
implantar el seu acord sense derogar el Decret de mínims. I ja
els no anunciï, si ho fa, si ho intenta fer, MÉS per Mallorca
acudirà als tribunals.

(Remor de veus)

Així que si volen aconseguir el seu acord amb VOX, el seu
conseller haurà de passar la vergonya de derogar el Decret de
mínims, per implementar un decret de segregació.

I el pitjor de tot el que han assumit en aquest acord, és que
consideren que el català deixa de ser el que realment és, una
eina de cohesió, i passen a considerar-lo un problema. I si hi ha
un problema a les Illes Balears en qüestió lingüística, lligat a
l'educació, és que encara hi ha alumnes que acaben l'educació
obligatòria sense ser plenament competents en llengua catalana.
Un estudi de l’IAQSE de l’any 2019, sobre els resultats del
curs 2017-2018, determina que només el 54,7% de l'alumnat de
6è demostra un assoliment acceptable o satisfactori de la
llengua catalana, davant del 74,6%, que ho fa en castellà. I
enlloc d'afrontar aquest problema, de mirar com garantim
l'aprenentatge òptim dels infants i els joves, perdem el temps,
centrant-nos en les dèries d’odi d'alguns grupuscles.

(Remor de veus)

Perquè, mirin, parlen de llibertat i de drets, i els ho dic clar,
perquè sé que els disgusta, no existeix la llibertat ni el dret dels
pares a impedir l'aprenentatge dels seus fills, perquè els infants
i els joves no pertanyen als seus pares...

(Remor de veus)

... perquè no pertanyen a ningú...

(Continua la remor de veus)

..., els infants i els joves són subjectes receptors de drets, que
han de ser garantits pels pares i per l'Estat.

(Remor de veus i alguns aplaudiments) 

Mirin, ningú, ningú de la comunitat educativa els ha
demanat aquest pla, perquè no és necessari, és innecessari. I per
la seva voluntat de pactar amb els ultres, fem passes enrere i
perdrem el temps, perquè del que hauríem de parlar avui és de
la millora d'infraestructures, de contractació de personal,
perquè aquí, en la millora de l'educació ens hi trobaran, perquè
és on hem estat sempre. Però en anar contra els alumnes i anar
en contra dels docents ens trobaran en contra, perquè aquest pla
crea un problema de convivència als centres, perquè vostès
saben perfectament que quan s'hagi de decidir quins centres
s'apunten a aquestes mesures, que ningú no sap en què
consisteixen, la vintena de famílies que han dut el Govern als
tribunals i les que aconsegueixi mobilitzar VOX, crearan un
problema de convivència als centres, crispació. Això és el que
vostès ofereixen a la comunitat educativa i davant això trobaran
el que sempre ofereix la comunitat educativa, responsabilitat i
compromís amb el dret dels infants i els joves a aprendre. I
nosaltres sempre estarem devora els professionals de
l'educació, sempre i per tot. 

Des d'aquesta premissa, diem no el seu sostre de despesa,
perquè rebutjam el seu pacte i no hi col·laborarem ni amb els
seus circs, ni amb els seus odis, ni amb iniciar un procés que,
malauradament, ni vostès saben com acabarà. Perquè no
facilitarem els pressuposts que han de propiciar el trencament
del sistema educatiu, perquè d'aquí a quatre anys ens volem
mirar el mirall i dir: érem on tocàvem ser.

Jo els convid a recapacitar.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Sr. Presidente, solicito el uso de la palabra por alusiones.
En base al artículo 81.3.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, dígame, Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidente. El Sr. Apesteguia acaba de decir en su
intervención que el Grupo VOX es el autor intelectual de los
ataques a la sede del STEI.

(Remor de veus)

Simplemente quiero decir que eso es una falsedad, que
nosotros condenamos esos ataques a la sede del STEI, como
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condenamos cualquier ataque y cualquier acto violento que se
suceda aquí o en cualquier parte del mundo.

Además, también queremos informar que esperamos que se
comporte igual de cívicamente el Sr. Apesteguia y sea también
quien condene los ataques que ha sufrido la sede de VOX la
pasada semana.

Gracias, presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Ribas.

(Alguns aplaudiments)

Es el turno del Grupo Mixto, Sr. Castells, tiene la palabra.
Perdón, Sr. Castells.

Sí, Sr. Negueruela, ¿qué desea?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Una cosa, para ser serios en un día como el de hoy, si se
pide...

(Remor de veus)

..., se exige condenar los ataques de STEI...

(Petita cridòria)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, ¿qué artículo...?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Por el mismo artículo, por el 81.3, por alusiones...

(Remor de veus)

... de la diputada de las Heras...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio por favor. Sr. Negueruela, explíqueme qué artículo
invoca.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Por el 81, por las mismas alusiones que ha referido...

EL SR. PRESIDENT:

¿Sobre qué?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... la Sra. de las Heras...

(Petita cridòria)

EL SR. PRESIDENT:

¡Por favor! Silencio por favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Nosotros no hemos interrumpido...

EL SR. PRESIDENT:

¿Por qué motivo?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Hombre, por alusiones directas a nuestro partido, por los
ataques sufridos no condenados, por defender a estar presente,
amenazar, pintar, atacar las sedes del Partido Socialista, decir
que nuestro secretario general y presidente del Gobierno es un
traidor a este país, por todas las injurias que se están haciendo
y por el clima de odio que está incitando a nuestra ciudadanía.
Y por estar ella misma ayer en el Partido Socialista en Ibiza,
diciendo que nuestro partido se tenga que ilegalizar y acusarnos
de corruptos y de traidores.

Por todo eso creo...

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias,...

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... más que derecho a hablar, cuando un partido como VOX nos
está atacando día tras día.

EL SR. PRESIDENT:

Ya lo ha hecho, muy bien.

(Alguns aplaudiments)

Ahora vamos a ceñirnos al orden del día. Sr. Castells, tiene
la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. De fet, ja me l'havia donada, m’ha
interromput en l'ús de la paraula, però bé, no he dit res, per no
afegir més llenya al foc. 

En primer lloc, donar la benvinguda a les entitats que ens
acompanyen de la comunitat educativa. Jo sempre dic que és
molt diferent actuar amb el públic real aquí, que no amb el
nostre públic teòric, que són els nostres electors, que moltes
vegades no poden seguir els nostres debats, les nostres
discussions. Jo sempre intent aquí fer-me mereixedor de la
confiança que els ciutadans han dipositat en mi i, per tant,
defensar els seus interessos. Per tant, és molt d'agrair que hi
hagi ciutadans de carn i ossos aquí escoltant com fem d'altaveu
i de portaveu de les coses per allò que ells lluiten, perquè,
evidentment, els polítics no són més que una expressió d’un
moviment social molt més profund. 
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Estem en un debat realment estrany, perquè, clar, és la
segona vegada que el fem, tres setmanes, no?, i el nexe d'unió
entre el primer debat i el segon debat, va ser una frase del Sr.
Costa, que ja gairebé s'ha convertit en mítica, aquella que en el
moment de més tensió dramàtica del debat vostè va dir,
“pensaba que teníamos un pacto”. I ara no en tenen un, ara en
tenen dos ja, el que van signar, aquell a què vostè hi feia
referència i ara un altre que han signat i els que vindran, Sr.
Costa, perquè quan vingui la Llei de la libertad lingüística, que
vostès diuen que no..., el Sr. Sagreras ho va dir, que no li
agradava ni poc ni gens, a quin xantatge el sotmetrà el seu soci,
el seu lleial soci de govern?, que hauran de fer un altre pacte? 

Jo pos això damunt la taula, perquè vostès, amb aquests
socis, han convertit en les tres últimes setmanes, la vida política
de les Illes Balears en un sainet -em sembla que el Sr.
Negueruela ha utilitzat la mateixa paraula- i troben una solució
en aquest problema o el sainet..., en tenim per molts sainets en
el que queda de legislatura. I la veritat, crec que farien bé de
pensar com surten d’aquest cercle viciós. 

Aquest debat, evidentment, té unes qüestions de fons, que
són les que venim a debatre, que és el sostre de despesa, que és
el déjà vu, el debat que ja vàrem fer en el seu dia, i voldria
fer-hi referència, per suposat. I aquestes qüestions de fons,
primer tenen una qüestió procedimental i és que estem en una
situació absolutament insòlita d’un parlament tornant  debatre
una proposta del Govern que ja ha estat rebutjada. És a dir,
vostès, ignorant absolutament la sobirania d'aquest parlament,
si és que li donen alguna importància a la majoria d'aquest
parlament, el Govern, amb un desconeixement absolut de la
sobirania que regeix en aquest parlament, que ha rebutjat un
sostre de despesa, vostès tornen a presentar el mateix. És dir,
si vostès tinguessin un mínim de decència democràtica,
respectessin la separació de poders i reconeguessin alguna
autoritat a aquest parlament, com a mínim li haguessin canviat
un euro en aquest sostre de despesa, perquè és absolutament
absurd i insòlit que haguem de tornar votar una cosa que aquest
parlament ja votat i ha rebutjat. Allà vostès, vostès sabran en
quin paner posen els ous, vostès han preferit fer-ho així i
perseverar en el seu acord amb VOX. 

Després també hi ha una qüestió de fons substantiva, que va
sobre la xifra que aprovam del sostre de despesa. Vostè, Sr.
Costa, ha parlat molt de despeses, ha dit que aquest sostre de
despesa servirà per fer polítiques socials, etc., tot això no va de
despeses, això va d'ingressos. De despeses ja ens parlarà el dia
que vingui aquí a presentar el pressupost, això va d'ingressos i
parlant d'ingressos, vostès que tant presumeixen d'haver
complert amb les seves promeses, vostès han incomplert la seva
principal promesa, perquè vostè, que s'ha omplert la boca de dir
que demostraríem que era possible abaixar imposts i augmentar
la despesa, i el que han fet en aquest sostre de despesa que va
d’ingressos, és augmentar els imposts. 

Vostès no han abaixat els imposts, vostès han apujat els
imposts, com es veu perfectament en aquest sostre de despesa.
Vostès han apujat els imposts a les classes populars i els han
abaixat les classes acomodades. Vostès han fet un estalvi, un
minúscul estalvi de 100 milions d'euros, amb l’abaixada de
l'impost de successions i de l'impost de transmissions
patrimonials, que són imposts que paga la gent que rep una

propietat o la gent que compra una propietat. Per tant, gent que
forma part del segment acomodat de la societat. I a canvi d'això
ens presenten un pressupost, que vostè ens promet que a la Llei
de pressuposts disminuiran els trams de l’IRPF, etc., però el
que ens presenta aquí són 400 milions més d'ingrés d’IRPF, que
és l’impost que paguen tots els ciutadans i que, per tant, és el
impost que paguen les classes populars. I ens ve també aquí
amb un increment de la recaptació de l'IVA, que, evidentment,
és un impost que no és progressiu i que també paguen les
classes populars. 

Per tant, l'argument sobre el que vostè ha fet reposar la
defensa del seu sostre de despesa és absolutament fals, i és que
vostès, (...), aquest sostre de despesa, no abaixen els imposts,
sinó que els apugen, perquè augmenta la recaptació, encara que
sigui a causa de l’augment de l'activitat econòmica. El que el
que és clar és que els doblers vostès els treuen dels ciutadans i
especialment de les classes populars i aquesta pressió fiscal,
aquest sostre de despesa, no la davalla. 

Per tant, impugnació al seu principal argument per defensar
aquest sostre de despesa i impugnació al seu mantra de què
vostès compleixen el que havien promès als ciutadans. No,
vostès han abaixat els imposts a les classes acumulades i els
hem mantingut o els han apujat a les classes populars. Aquesta
és la realitat. 

I ara que he fet referència al fons de la qüestió, que ja hi
havia fet referència la meva companya Joana Gomila fa tres
setmanes, ara també parlarem del sainet, del sainet de vergonya
aliena, a què vostès han sotmès aquesta comunitat autònoma,
que, a més a més, tenen la vergonya de dir que és l’oposició la
que crispa el debat en aquesta comunitat autònoma. Per si això
s’ho han fet vostès sols, s’ho han fet vostès i VOX, els altres
hem estat espectadors de la crispació i de l'espectacle poc
edificant al qual han sotmès aquesta comunitat autònoma durant
aquestes tres setmanes. 

I això retrata els grans estrategs d'aquest parlament, els
grans estrategs, els grans estrategs de la dreta cunyada. Jo no
renuncio a dir-ne ultradreta o l'extrema dreta. Però és que en
aquest episodi, sobretot del que han fet gala és del seu gran
“cunyadisme” i em permetran que utilitzi aquest terme tan
col·loquial. Però, de fet, l'extrema dreta i l'extrema cunyada
coincideixen en la seva màxima, que és, “esto lo arreglo yo en
cuatro días”. Per això l’extrema dreta és cunyada, perquè
aquest és el seu principi. I amb aquesta actitud varen venir fa
tres setmanes aquí a dir, “això de la llibertat lingüística ho
arregli jo en quatre dies”. I què han aconseguit els grans
estrategs? Tres setmanes d'inestabilitat -ho ha dit el Sr.
Apesteguia-, tres setmanes d'inestabilitat, molt menys del que
pretenien, moltíssim menys del que pretenien, i últim, però no
menys important, perdre un diputat. Jugada mestra, escolti, els
felicito. A més a més, té gràcia que aquests grans estrategs
siguin els que es permeten el luxe d’anar dient “pagafantas” a
altres -per cert, és un adjectiu molt cunyat també, el de
“pagafantas”. Doncs escoltin, si els “pagafantas” són els que
fan el que no fan vostès, ja m’està bé també aquest apel·latiu. 

I vostès per què han aconseguit que aquests grans estrategs
se'n vagin amb la cua entre les cames? Per què ho han
aconseguit, Sr. Costa? Sap per què ho han aconseguit? Perquè
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hi ha hagut uns partits de l'oposició que els han ofert una
alternativa. I vostès, davant la pressió de VOX i davant del
xantatge de VOX, vostès sabien que tenien una alternativa.
Vostè ha estat molt atrevit, Sr. Costa, quan ha dit: “els partits
de l'oposició van prometre un vot que no estaven mai disposats
a donar”. I ara jo li deman, Sr. Costa, perquè vostè i jo ens
coneixem una mica, vostè pensa que jo ofereixo a la Sra.
Prohens el meu vot sense estar disposat a donar-li? Ara veig
que no em mira. Vostè pensa que no pens el que dic i que jo li
ofereixo el meu vot a la Sra. Prohens sense estar disposat a
donar-li? Doncs està molt equivocat si pensa això, està molt
equivocat. El que passa és que vostè, encara a mi ni m’ha
cridat. Vostè ve aquí i s’atreveix a dir que jo he ofert un vot
que no estic disposat a donar-li i vostè ni tan sols m’ha cridat
per preguntar-me, per proposar-me un acord.

Ara, m’és igual, jo ja vaig fer la meva funció, igual que el
Sr. Apesteguia i igual que el Sr. Negueruela, reforçar-los a
vostès amb la seva negociació amb VOX, perquè vostès han
anat a negociar amb VOX, sabent que tenien una alternativa
seriosa per aprovar el sostre de despesa.

I així tornam al començament, “teníamos un pacto”, “creía
que teníamos un pacto”. Doncs esperi’s, esperi’s a quan entri
a debatre’s la Llei de l’oficina de persecució lingüística, a veure
quin altre pacte li fan signar, perquè aquesta gent, Sr. Costa,
estan obsessionats; és que a l'ordre del dia de la setmana que ve
hi ha una interpel·lació sobre política lingüística! És que..., és
a dir, la libertad de elección de lengua, la oficina de
persecución lingüística, interpel·lació en matèria lingüística...,
que no veu on s'han ficat? Vostès depenen d’una gent que estan
absolutament obsessionats, que odien la llengua catalana i que,
per tant, odien una part d'aquestes illes. Aquests són els suports
amb els que vostès governen en aquests moments i, per tant, el
que ha passat aquests dies és molt probable que torni a passar;
i el preu que vostès han pagat és la inestabilització del món
educatiu, altra vegada! Altra vegada fan pagar al sistema
educatiu el preu de les seves contradiccions i de les seves
servituds.

Sr. Costa, reaccionin, perquè això acabarà malament, i vostè
ho sap.

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Es el turno del Grupo Popular. Sr.
Sagreras, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Moltes gràcies, president. Bones tardes, diputades i
diputats, benvingudes també totes les entitats que ens
acompanyen. Jo, vist el que hem vist fins ara, crec que convé
que ens situem, primer de tot, estam en el debat del sostre de
despesa, i llavors també convé situar-nos i tornar una mica

enrere, perquè n'hi ha que són de memòria curta, i recordar per
què som aquí. 

Com és freqüent aquí en el Parlament, hi va haver un grup
parlamentari, el Socialista, que freqüenta fer política
destructiva diferent, i ho vull dir, a pesar que avui heu estat
contundents i, Lluís, fins i tot heu fet una miqueta llarg, diferent
al tipus de política i oposició que feis des de MÉS per Menorca
i des de MÉS per Mallorca, i fa quinze dies, en el debat del
sostre de despesa en el plenari, el Sr. Negueruela es va oposar
-contra tota cortesia parlamentària, contra els costums, els bons
costums que té aquest parlament- a acceptar debatre unes
esmenes que -és ver- que per problemes tècnics s'havien entrat
o registrat aquí, fora de temps i forma... Sí, sí, sí, Sr.
Negueruela, això és així, vostè va fugir de la cortesia
parlamentària que crec que haurien de tenir i, per tant, avui ens
tornam veure aquí.

De totes maneres, Sr. Negueruela, jo avui políticament i
precisament per això, li vull agrair per partida doble; primera,
perquè vostès -el Partit Socialista- va tornar a mostrar el llautó,
va tornar a demostrar que quant pitjor, millor, i que un partit
així de cap manera no pot ser l'alternativa a un govern seriós
com és el del Partit Popular que s’ha posat a emprendre
mesures de canvi per a la ciutadania. I això, una.

L’altra, Sr. Negueruela li vull donar les gràcies perquè amb
aquesta cacicada -perquè això va ser una cacicada- realment va
donar temps perquè el Grup Parlamentari Popular i el Grup
Parlamentari VOX es tornessin seure de manera tranquil·la, de
manera assossegada, i poguéssim pactar una mesura aplicable
amb un calendari factible tornant a aquestes mesures de canvi
que varen demanar els ciutadans. Per tant, jo li he de dir així:
moltes gràcies, Sr. Negueruela, muchas gracias. No cambie
nunca porque, con opositores como usted, habrá PP para
muchos años en el Govern. 

(Alguns aplaudiments)

I és que això és com és, ja li agradaria al Partit Socialista
que els ciutadans no tenguessin pressupost, que no hi hagués un
govern estable, que el Partit Popular fugís de l'Estatut
d'Autonomia, que derogàssim la Llei de normalització, el
Decret de mínims..., però res de tot això tendrà el Partit
Socialista: se li acaben les excuses i se li acaba el relat.

Avui tenim un govern estable, més estable que al principi de
legislatura, amb els suports necessaris, tenim un govern que
avui aprovarà el sostre de despesa que, com aquell que diu,
passat demà aprovarà els pressuposts del canvi de l'any 2024,
i això és l’important; uns pressuposts que inclouran
l’eliminació de l'impost de successions i donacions; uns
pressuposts que inclouran l’eliminació de l'impost de
transmissions patrimonials; uns pressuposts que inclouran la
gratuïtat per a l’educació de 0-3 anys; uns pressuposts que
inclouran la captació i la fidelització de professionals sanitaris
després de vuit anys de desastre de gestió sanitària socialista;
o uns pressuposts, també, que inclouran el canvi dels barracons
d'aules prefabricades de la Sra. Armengol, per ampliacions i
nous centres educatius i instituts de la Sra. Prohens. Això és el
que inclouran aquests pressuposts. 
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(Alguns aplaudiments)

I també -jo crec que en podem parlar- els que ho han volgut
vincular -fa quinze dies i sobretot avui, perquè tot anàs
malament, no ens equivoquem, no perquè les coses anassin bé
han estat els partits d'esquerra; també tendrem autonomia de
centre, també tendrem voluntarietat d'aplicació, i ho farem tot
respectant l'Estatut d'Autonomia i la Llei de normalització.

I, senyors de l'esquerra, vostès ho saben, el nostre acord és
perfectament aplicable i assumible. El Sr. Lluís Apesteguia deia
que segons quins diputats parlen fora, jo també escolt a
l'esquerra pels passadissos, reconeixen que l'acord a què vàrem
arribar amb VOX és perfectament assumible i aplicable. 

(Remor de veus)

El que passa és que estan interessats a generar crispació,
estan interessats a crispar el carrer, de fet, intenten empènyer
certes entitats perquè les coses no estiguin tranquil·les, però les
mateixes entitats també ho reconeixen en els passadissos,
maldament no ho facin en públic, que l’acord al que vàrem
arribar és perfectament assumible i aplicable. 

Jo crec que el tir us ha sortit per la culata, però jo crec que
si volen recuperar credibilitat, votin a favor, així com varen
prometre. Què varen dir?, que si respectàvem l'Estatut
d'Autonomia votarien a favor del sostre de despesa; varen dir
que si respectàvem la Llei de normalització, votarien a favor
del sostre de despesa; decret de mínims?, votarien a favor del
sostre de despesa; autonomia de centres?, votarien a favor del
sostre de despesa. Per tant, compleixin amb la paraula donada
que si no, quedaran retratats. Tenen la darrera oportunitat per
votar a favor d’aquest sostre de despesa. 

(Alguns aplaudiments)

I, tècnicament, el debat del sostre de despesa ja es va
produir fa quinze dies. Jo crec que era interessant avui també
recordar, repassar una mica, el que ha passat de llavors ençà
fins a dia d'avui. El resum és que damunt la taula el Partit
Popular, Marga Prohens i Toni Costa han posat damunt la taula
que és possible, abaixant els imposts, recaptar més, apujar el
sostre de despesa per millorar els serveis públics, la sanitat,
l'educació i els serveis socials de les Illes Balears; tot el
contrari que la Sra. Armengol i el Sr. Negueruela que
mantenien i apujaven els imposts, no en varen abaixar cap ni
un, augmentaven abismalment la despesa i els serveis
empitjoraven... Ho he de tornar a recordar?, augmentaven les
llistes d'espera de les operacions, les llistes d'espera per als
especialistes i els professionals sanitaris, els barracons a les
escoles que ja ho he dit, etc.

L'únic que augmentava de bon de ver amb ells era la mala
despesa, subvencionava -ho ha dit el vicepresident- patinets i
concerts, aqueixa repartidora electoral que varen posar en
marxa i, tanmateix, no els va servir per res. Això és el que
posava en marxa l'esquerra.

Senyors de l’esquerra, crec que als tres portaveus
parlamentaris, jo tenia la baixa per paternitat, però vaig poder
seguir el debat que es va produir fa quinze dies i, de qualque

manera, vaig veure que tots tres vàreu al·ludir al que havia dit
jo en el debat del sostre de despesa de l'any 23. Molt bé per una
part -molt bé per una part-, perquè vàreu fer la vostra feina però
ja que la feis, ja que feis aqueixa feina minuciosa, feis-la bé i
després no vengueu aquí a capgirar les meves paraules.

Perquè no és el mateix, Sr. Apesteguia, augmentar la
despesa 770 milions -que és el que va fer la Sra. Armengol- o
augmentar-lo en 320, que és el que fa la Sra. Prohens. Sr.
Apesteguia, no és el mateix augmentar un 15%, que és el que
feia l'esquerra, o només un 6%, que és el que fa el Partit
Popular. Sr. Apesteguia, sobretot, no és el mateix vostès que
tenien marge, no abaixaven imposts i nosaltres, en canvi,
abaixam els imposts perquè hi hagi doblers dins les butxaques
dels ciutadans i així es generi més activitat econòmica i, per
tant, aconseguir més marge. I, sobretot, Sr. Apesteguia, no és
el mateix gastar a mans foradades, que és el que fèieu vosaltres
-patinets, concerts, repartidora electoral- o polítiques útils i
millores de serveis públics com habitatge, com pressupost per
captar més metges i infermeres, i tenir millors serveis
ecològics, o fer gratis també la gratuïtat de 0-3; no és el mateix.

Per tant, senyors de l'esquerra, si em llegeixen, llegeixin-me
bé i no girin les meves paraules. 

(Alguns aplaudiments)

I jo crec que ho paga també avui fer un petit repàs del
comportament dels diferents partits tots aquests dies, si
l’esquerra acompleix la paraula, que ja han dit que no
l’acompliran, avui aprovarem el sostre de despesa per
unanimitat, ho varen dir, és que és a l'hemeroteca, no ens
inventam res, que si es respectava l’Estatut, la llei i l'autonomia
de centre ens aprovarien el sostre de despesa. Avui han
anunciat el contrari.

Això demostra dues coses: primer, de tot, Vicepresident,
enhorabona!, el sostre està clar que és bo, si no, no haguéssim
tengut opció d’anunciar a cap moment que li donarien suport,
però la resta ja ho sabien. Tanmateix no són de fiar, tanmateix
no són de fiar, aquest oferiment que li va fer l'esquerra no era
real, era de beat fals, i avui ens haguéssim presentat aquí i no
haguéssim pogut aprovar el sostre de despesa.

I vull també agrair el suport del Grup Parlamentari de VOX,
han estat dies que no han estat fàcils, hi ha hagut gent molt
interessada a què no ens entenguéssim. Jo sempre ho dic, i no
em cauen els anells, som partits diferents i aposta tenim idees
diferents, en moltes coses podem coincidir, en imposts, en
economia, en turisme i en altres coses no estam tan a prop,
però, precisament, per això es tracta en el Parlament, i hem
estat capaços, amb paciència, amb tranquil·litat, d’arribar a
acords, que no només són bons per als grups parlamentaris,
sinó que són bons per a la ciutadania de les Illes Balears.
Sempre ho dic, el Govern de les Illes Balears amb 100 dies ha
dut una activitat frenètica, que ha possibilitat ja moltes mesures
del canvi que demanava la ciutadania, i estic segur que en
pròxims mesos i durant aquests quatre anys plegats podrem
seguir amb aquest canvi que demanaven els ciutadans. 

Per tant, moltes gràcies, diputats, i moltes gràcies,
president. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, tiene la palabra por veinte minutos para contestar. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president. La veritat és que avui havia vengut a
parlar del sostre de despesa..., no sé...,

(Remor de veus)

..., sí, jo havia vengut a parlar del sostre de despesa. Sr.
Negueruela i Sr. Apesteguia, vostès què en pensen d’aquest
sostre de despesa? És que no ho sé, vostès què en pensen
d’aquest sostre de despesa, està bé, no els agrada? És que no sé
què contestar-los, Sr. Apesteguia i Sr. Negueruela, és que han
vengut aquí, han fet un discurs lingüístic, i del sostre de
despesa vostès què en pensen del sostre de despesa?

Jo, en fi, només m'agradaria dir-los una cosa, Sr. Apesteguia
i Sr. Negueruela: 135.1.c) de la Llei d'educació que vostès
varen votar -d’aquest se n’ha oblidat, Sr. Apesteguia, no l’ha
esmentat-: “El dret dels alumnes a rebre la primera llengua
d’ensenyament en la seva llengua si és una de les oficials de la
comunitat autònoma.” Sr. Apesteguia i Sr. Negueruela, varen
votar a favor d'un apartat segregacionista? Li he preguntat
abans...

(Petita cridòria i alguns aplaudiments)

Llavors, llavors, a la rèplica ens ho expliquen, ens ho
expliquen, perquè això deu ser terrible, perquè vostès varen
votar a favor d'un apartat, el c) del 135.1, que és
segregacionista, segons vostès és així.

Però, com que realment no és així, i vostès ho saben, la
pregunta que ens hem de formular és: per què voten en contra?
Ens ho explicaran llavors? Però referint-se al sostre de despesa,
jo estava impacient, de veritat, per saber quina era l'excusa que
posaven damunt la taula per votar en contra, perquè, sí varen
dir... el Sr. Negueruela ho va dir clarament, vull dir: si
renuncien a la segregació dels alumnes a les aules, votarem a
favor o ens abstindrem. Bé, idò això és el que ha passat, i ara
ens vénen i ens diuen: no hi votarem en contra igual, hi votarem
en contra igual. 

(Remor de veus)

Realment, jo he de... realment jo entenc el disgust que té
avui el Sr. Negueruela, jo ho entenc perfectament, realment el
Sr. Negueruela voldria que el Govern de les Illes Balears
s’hagués rendit als seus peus i que quedàs el Govern depenent
de la voluntat del Partit Socialista. I això, desafortunadament,
no ha succeït, no ha succeït. Quan va demanar el Sr.
Negueruela la meva dimissió, li vaig dir que se’n duria una
profunda decepció el dia que s'aprovàs el sostre de despesa i,
efectivament, avui el Sr. Negueruela se’n durà una profunda
decepció en aquesta cambra.

(Alguns aplaudiments)

I en aquest sentit, si llavors, en el torn de rèplica, volen
debatre el sostre de despesa, llavors ja, en el torn de
contrarèplica, intentarem debatre sobre el sostre de despesa.

Per altra banda, al Sr. Castells li vull agrair, i li dic
sincerament, que ha dedicat tres minuts dels seus deu minuts a
parlar sobre el sostre de despesa, i això li ho agraeix, li ho dic
sincerament, Sr. Castells, perquè vostè ha vengut i ha parlat
almenys tres minuts del sostre de despesa.

Això sí, li he de dir que vostè confon base impositiva i tipus
de gravamen. Aquest govern no ha tocat, o ha rebaixat el tipus
de gravamen a diferents imposts, però, com a conseqüència de
l'activitat econòmica, augmenten les bases de gravar i, en
conseqüència, la recaptació tributària. Però això no és apujar
els imposts, Sr. Castells, això és recaptar més com a
conseqüència d'un increment de les bases i, per tant, de
l'activitat econòmica, que ve motivat aquest increment de bases
com a conseqüència de l'activitat econòmica. Em sorprèn que
li hagi d’explicar, Sr. Castells, perquè vostè ja sé que ho sap
perfectament, ha vengut aquí i ha fet, bé, un poquet de
demagògia, no?, però vostè ho sap perfectament, és com a
conseqüència de l'increment de les bases que hi ha major
recaptació tributària a l’IRPF i a l’impost sobre el valor afegit
a l'any 2024.

Per altra banda, li he de confirmar, Sr. Castells, que el
cridaré, el cridaré, de veritat, 

o sigui, el cridaré per telèfon i pactarem amb vostè una
deducció, la deducció per despeses per a estudiants que fan els
seus estudis fora de Balears. Ho pactarem, de veritat, Sr.
Castells, no es preocupi que estic segur ho pactarem això.
Home, altres coses li he de reconèixer que no les podem pactar
perquè tenim idees diametralment oposades, però en el que ens
puguem entendre pot comptar amb aquest conseller per arribar
a acords, i estic segur que arribarà a acords, perquè jo el conec
i sé que vostè, quan diu una cosa la diu amb voluntat, per tant,
no tinc cap dubte ni un que és així.

Per altra banda, Sra. de las Heras, avui, amb aquest sostre
de despesa i els propers pressuposts, que jo crec que aquesta
mateixa setmana podrem aprovar, no hi ha cap dubte ni un que
acomplirem amb molts més punts dels 110 punts que tenim
pactats amb vostè, molts més punts depenien del sostre de
despesa del pressuposts i, per tant, amb l'aprovació avui
d'aquest sostre de despesa, podrem aconseguir acomplir molts
dels punts que vàrem pactar amb vostès, i això és una gran
satisfacció per a nosaltres.

De fet, és el que varen demanar els ciutadans de les Illes
Balears, que convé recordar-ho, perquè alguns sembla que se
n'obliden un poc, però és que més de 160.000 ciutadans de les
Illes Balears varen votar el Partit Popular, 26 diputats, si
comptam el de S’Unió, més de 60.000 ciutadans, 62.000 varen
votar VOX i, en conseqüència, en el conjunt 34 diputats
d'aquesta cambra, majoria absoluta prou contundent, expressen
la voluntat que varen expressar els ciutadans a les urnes el
passat dia 28 de maig. I, com no pot ser d’altra forma, el
Govern de les Illes Balears ha complit la paraula donada,
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compleix avui la paraula donada i seguirà complint la paraula
donada en els propers quatre anys, que és el que ens queda...,
quatre anys menys alguns mesos, de legislatura.

Li vull agrair també, perquè estam davant..., avui es
constatarà clarament que aquest és un govern estable, sí, és un
govern estable, molt a pesar del que voldria la bancada de
l’esquerra. La bancada de l’esquerra voldria que ens
baralléssim cada dia, parlar d’inestabilitat i de... No, no, aquest
és un govern estable, molt a pesar del que voldrien vostès.
Aquesta és la realitat que estan constatant avui en aquesta
cambra i els sap -jo ho entenc, eh?-, els sap un mal terrible que
això sigui així.

I finalment, Sr. Sagreras, li he d’agrair que almenys el Partit
Popular, el portaveu del Partit Popular ha vengut a parlar aquí
del sostre de despesa.

(Algunes rialles i alguns aplaudiments)

De veritat, gràcies, de veritat Sr. Sagreras. Ara veurem si
aconseguim que el Partit Socialista, el Sr. Negueruela i el Sr.
Apesteguia, ens parlin de sostre de despesa. Si no ho
aconseguim, bé, votarem, anirem cap a casa i donarem les
gràcies a tots. És l’únic que podem fer, a veure si ho
aconseguim.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pasamos al turno de réplicas. En primer
lugar tiene la palabra el Sr. Negueruela por cinco minutos.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Sr. Costa, yo creo que nosotros
cuando hablamos, hablamos bastante claro y somos bastante
transparentes en lo que le dijimos. Dijimos que estábamos
dispuestos a abstenernos y también dijimos que estábamos
dispuestos incluso a hablar de presupuestos, cosa que hemos
hablado en privado y nunca lo hemos dicho en ningún otro
espacio, porque era para darle la confianza a usted de que
podíamos hablar de eso. Nosotros no queremos que estén a los
pies de los partidos de la oposición, lo que no queremos es que
estén de rodillas ante la ultraderecha.

(Alguns aplaudiments)

Lo que nosotros no queremos es que estén de rodillas ante
la ultraderecha, porque ustedes están legitimando un discurso
muy peligroso en estas islas y muy peligroso en el conjunto de
la sociedad, y por eso hoy no hablamos de techo de gasto, por
eso hoy hablamos de democracia y no han condenado, ni un
miembro del Partido Popular está condenando lo que está
pasando en las sedes del Partido Socialista y tildan lo que pasa
en la sede de STEI, como un acto de vandalismo. Vandalismo
es quemar una papelera, o romper algo. Atacar la libertad

sindical es algo mucho más grave que el vandalismo. Y pintar
alrededor de toda la serie de STEI “Sánchez traidor”, “Sánchez
a la cárcel”, creo que es un discurso que están legitimando,
porque ellos están apuntando y se apunta y la ultraderecha claro
que está apuntando y claro que es peligroso y por eso nosotros
hoy estamos enormemente preocupados, y disgustados, porque
esperábamos de ustedes, que al menos dijesen, sentimos lo que
está sucediendo y lo que están haciendo es alimentar un
discurso de odio, ayudar a que las calles se incendien, legitimar
lo que ellos están diciendo en cada uno de sus tuits, y ustedes
han elegido la ultraderecha porque ustedes han querido, podían
no haber elegido la ultraderecha, pero quieren pactar con ellos
y están legitimando y asumiendo su discurso. Y me duele que
diga que nosotros no íbamos a apoyar, sí que lo íbamos a hacer,
porque la diferencia fundamental con ustedes, es que nosotros,
si hay algo que somos desde hace más de 144 años, es
demócratas y hemos hecho mucho por este país...

(Alguns aplaudiments)

Hemos hecho mucho por este país, hemos hecho muchísimo
por este estado. Hemos dado muchísimo a este estado, como
para que usted hable así de mi partido, muchísimo. Hemos
puesto toda nuestra fuerza, todos nuestros valores democráticos
en que hoy tengamos un país digno de vivir, digno de estar y lo
que están haciendo ustedes legitimando la ultraderecha es
volver a lo peor de nuestro pasado. Nosotros le decíamos “no
hagan eso, Baleares no se merece esto, no necesitamos esta
crispación”, y ustedes la están haciendo y la están aplaudiendo.
Y cada vez que alguien de VOX está en una de nuestras sedes,
y ustedes mantienen el Gobierno con ellos, lo están legitimando
por mucho que después tilden o digan en algún tuit, si están
más o menos de acuerdo. Es una vergüenza, es una vergüenza
que esté toda esta gente en nuestras sedes...

(Alguns aplaudiments)

Es una vergüenza democrática que después de estar en
nuestras sedes esta gente, vayan a la puerta de STEI a pintar su
sede, es una vergüenza enorme, indigno de un país
democrático, indigno, y es indigno que mantengan un acuerdo
con una fuerza de ultraderecha como lo están haciendo en esta
comunidad autónoma y en otros territorios del Estado, porque
no todo vale contra un gobierno legítimo, como el que tenemos
en el Estado español.

(Alguns aplaudiments)

No todo vale. Nosotros no legitimaremos tampoco todo su
techo de gasto, ¡claro que no! Ustedes hacen un impuesto de
sucesiones para favorecer a 425 familias, de las 500.000 que
hay. El 60%, dos terceras partes del impuesto de sucesiones
que ustedes amnistían es para 425 familias, el 2%. Estos son los
que permiten que puedan tener todos los ingresos que quieran,
la mayoría no sé si los gastarán ni siquiera estas islas. 

Y en cambio mienten cuando dicen que nosotros no
proponemos bajadas de impuestos. ¡Claro que sí! Por eso usted
va a votar la bajada de impuestos que nosotros proponemos,
que es mantener las bonificaciones a la clase trabajadora para
hipotecas variables. Eso es una bajada de impuestos como las
que hicimos el año pasado, más que en ningún otro momento
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de nuestra historia se han hecho tantas bajadas de impuestos
como el año pasado el escudo social. Lo que pasa que no es a
los que ustedes defienden, es a la mayoría social de estas islas.
No es a los ricos y poderosos de estas islas ante los que ustedes
pliegan siempre la cabeza, porque son los que financian a los
que pactan con ustedes. Y eso es lo que está sucediendo, nos
guste más o menos en este país, y es el problema donde
estamos. Y no menosprecien a la comunidad educativa porque
está aquí hoy entera aquí y cuando ustedes ven el sábado esto,
y dice: “ruptura entre el Govern y la comunidad educativa”,
cuando el Ara publica “lliure elecció de llengua”, sí, aprendan
lo que significa. No lo dice el Govern, no lo dice el PSOE, no
lo dice MÉS...

(Remor de veus)

¿Hay algún problema con el Ara Balears, Sr. Sagreras?
¿También el Partido Popular va a criticar un periódico
democrático? ¿Tanto se van a parecer a VOX?

(Alguns aplaudiments)

¿Tanto se van a parecer a VOX, como para criticar a un
periódico democrático?

(Remor de veus)

Dígalo, ¿tanto va a parecerse a VOX, como para criticar a
un medio democrático? Es indigno lo que están haciendo hoy
aquí la derecha y la ultraderecha. Tenían una oportunidad de
pactar con nosotros y han renunciado a ello. 

Le diré una cosa, no hay peor destierro que aquel que se
sufre en su propio país. Lo dijo Castelao, poco antes de tener
que exiliarse, porque se le desterrada en su país, principalmente
porque se le desterraba de su lengua. 

Muchísimas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sra. de las Heras tiene la palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. El diputado del Grupo
Parlamentario MÉS per Mallorca, el Sr. Apesteguia, dice que
somos “pagafantas”, porque supuestamente hemos salido
derrotados en la negociación lingüística, lo ha dicho a principio
de su intervención. Pero luego dice, igual que los socialistas,
que vamos a “segregar a la población”, pónganse ustedes de
acuerdo.

Han centrado sus intervenciones -como ha dicho el Sr.
Costa- en el acuerdo lingüístico. Como le decía anteriormente,
eso es que vamos por buen camino. 

Y por alusiones, por supuesto, ahora voy a pasar a
responder a todo lo que han vertido sobre mi grupo
parlamentario. 

Continuo con el Sr. Apesteguia, dice usted que MÉS per
Mallorca acudirá a los tribunales, si modificamos o derogamos
el Decreto de mínimos. Y eso lo afirma, mientras lleva un lacito
con la bandera catalana en la solapa, me imagino que esta
mañana se ha levantado, vamos a hablar del techo de gasto, voy
a ponerme la banderita catalana en la solapa, porque nunca
lleva la banderita, o es para hacer el paripé aquí, para luego
vender sus intervenciones. Bueno, no entendemos a santo de
qué viene ponerse la banderita para hablar de techo de gasto.
Pero bueno, ya sabíamos que su intervención iba a ir
encaminada al tema lingüístico...

(Remor de veus)

No se pongan nerviosos, yo sé que se ponen muy nerviosos
ustedes.

Y es que MÉS per Mallorca es el equivalente a los
separatistas condenados por el golpe de estado, y que Pedro
Sánchez quiere amnistiar porque, supuestamente, es una
cuestión estrictamente política. Pero hoy dice que van a acudir
a los tribunales, si es que acudan a los tribunales, a veces es
cuestión judicial, y a veces es cuestión política, según les
interesa.

Y si no le gustan las resoluciones de nuestros jueces y
magistrados pues siempre les queda el indulto o la amnistía,
¿verdad?

Sr. Negueruela, ya sé que ustedes están acostumbrados a
decir a todo el mundo lo que tiene que hacer, decir y pensar, y
se ponen nerviosos, porque le he visto francamente nervioso
cuando alguien viene aquí a decir las verdades, como yo, pero
ya le aviso que, conmigo, eso no funciona, usted a mí no me va
a decir que yo no puedo acudir a la sede del Partido Socialista,
faltaría más, aunque usted aquí me señale; aquí yo no he
amenazado a nadie, yo he acudido en mi libre derecho...

(Remor de veus)

... a la sede, a la puerta de la sede del Partido Socialista, claro
que sí, ayer estuve en la puerta de la sede del Partido Socialista
de Eivissa, y voy a seguir acudiendo, aunque usted aquí
pretenda impedírmelo y me señale por ello. Y a la calle y donde
haga falta porque yo estoy al lado de los españoles y no de los
golpistas.

(Alguns aplaudiments)

Y tampoco me va a prohibir la libertad de expresión, así
que sí, se lo repito: Sánchez va a ser recordado como el
presidente más corrupto de la historia y un traidor a su patria
porque ¿puede haber acto de corrupción más significativo que
un político amnistiando a otro político para mantenerse en el
poder por un puñado de votos? Y ¿puede haber acto mayor de
traición que vender España por un sillón? 

Usted se ha referido a VOX como “vergüenza
democrática”, nos ha acusado de pintar la sede de STEI, está
vertiendo graves acusaciones sin sustento ni fundamento, y
debería medir muy bien sus palabras porque usted representa a
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determinados ciudadanos que, igual, no están de acuerdo con
lo que usted está manifestando hoy aquí.

Y la diferencia entre ustedes y nosotros es que nosotros sí
condenamos cualquier tipo de violencia, incluso las pintadas de
la sede de STEI, para que le quede claro, cosa que ustedes no
hacen.

Sr. Castells, ¿qué es más democrático, pactar con los que
representan a más de 60.000 ciudadanos o pactar con los
representan a 6.000, y que, por supuesto, merecen todo nuestro
respeto?

Sr. Negueruela -vuelvo con usted-, ha dicho que no hemos
hablado de techo de gasto, igual es que no nos ha escuchado,
se lo vuelvo a repetir, nosotros hemos mencionado las medidas
que podrán llevarse a cabo si aprobamos este techo de gasto,
como evitar el impuesto a la muerte de las familias; que los
propietarios puedan poner en el mercado esa segunda casa que
tanto les ha costado; los jóvenes, que puedan independizarse y
formar una familia; que las madres puedan conciliar la vida
profesional y familiar, sin tener que renunciar a ninguna;
fomentar la natalidad; revertir las políticas ruinosas de la
izquierda; cuidar a nuestros mayores. Y más medidas.

¿Qué hemos mencionado aquí? Yo sé que a ustedes no les
han importado las familias y que no van a empezar a
importarles hoy y, por eso, no han hablado ustedes de techo de
gasto, pero nosotros sí que nos hemos referido a las medidas
que se podrán llevar a cabo bajo la aprobación de este techo de
gasto.

Han manifestado que ustedes iban a apoyar el techo de
gasto si no se segregaba en las aulas, pero luego aquí nos ha
dicho que nunca lo habrían aprobado porque se elimina el
impuesto de sucesiones y donaciones, y que se favorece a la
población más rica. Entonces,  póngase de acuerdo: ¿lo iban a
aprobar o no lo iban a aprobar? ¿Lo único que quieren es que
VOX quede excluido del pacto de gobierno? Pues lo siento
mucho, pero vamos a seguir siéndoles incómodos.

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Apesteguia tiene la palabra. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Mirin, el Sr. Sagreras -
feliçment tornat d’un feliç període- ens ha convidat a situar-nos
en el sostre de despesa. Jo m'imagín que, malgrat no hagi estat
aquí, s’ha assabentat del que ha passat d'ençà d'aquell sostre de
despesa fins ara.

Perquè, és clar, el Sr. Costa diu “no m'han argumentat per
què votaran que no”, home, jo confiï que se'n recordi de fa 15
dies, i vàrem parlar del sostre de despesa, en vàrem parlar a
bastament i vàrem argumentar per què no votàvem a favor del
sostre de despesa. Qui no ha argumentat el seu canvi d'opinió

ha estat la Sra. de las Heras, perquè si fa 15 dies deia que en
tant que l'Estat no havia fixat un sostre de despesa, i cit,
textualment: “el techo de gasto no se puede establecer en
coherencia con algo que no existe”. Jo, si no vaig malament,
l'Estat segueix sense fixar aquest límit de despesa.

Per tant, què ha passat? Vostè és molt bon orador, però
permeti’m creure que la seva intervenció d’avui aquí no ha fet
canviar màgicament l’opinió de VOX. L’opinió de VOX ha
canviat d'ençà d'aquell ple del sostre de despesa a avui perquè
han tengut un acord que afecta en matèria lingüística i
educativa. Per tant, debatem d’allò que vertaderament ens ha
dut aquí, perquè, si no haguéssim tengut un problema referent
a això, aquest sostre de despesa hagués estat aprovat fa 15 dies.
Per tant, jo crec que els qui es refereixen, precisament, al bessó
d'aquest debat són els grups de l'oposició, i jo entenc que a
vostès no els convengui parlar d'aquest pacte.

Perquè, mirin, el Sr. Sagreras em diu: ha fet llarg, vostè.
Sap perfectament com d’horrorós consider l’acord quant a
iniciar un camí que dugui a separar els alumnes de Balears per
qüestions lingüístiques, ho trob horrorós! És un inici que no
sabem on ens durà i que fonamenta una crisi social que
persegueix un grup i que, a més, jo els ho he explicat, i no m’hi
han fet referència, els he explicat que no s’adeia amb la
normativa vigent i, per tant... És que ho considera gravíssim.

I és el que avui ens han dut aquí, i tenien alternativa. Perquè
MÉS per Mallorca no els ha ofert el seu vot aquests quinze
dies, els vàrem oferir el nostre vot abans de la sessió
d'investidura, i aquest grup parlamentari -el Sr. Sagreras no hi
era-, però mai no va dir que fos a canvi de no aplicar la
segregació exclusivament, nosaltres vàrem dir que era a canvi
de rompre amb VOX, perquè entenem que no poden rompre el
seu pacte amb VOX sense tenir la seguretat que podran seguir
mantenint la governabilitat d’aquest país. I el Sr. Costa ho sap
això, que vàrem dir que ens asseuríem a parlar de tot; i el Sr.
Sagreras diu: que hi ha gent interessada a què no es puguin
entendre PP i VOX. MÉS per Mallorca!, és que no ens n’hem
amagat mai!

(Alguns aplaudiments)

És que seguirem posant tot el nostre capital polític en què
rompin amb VOX, i vostès triaran, seguiran triant allò que
creguin que més els convé. I allò que venen triant és pactar amb
VOX, i ho fan lliurement, i ens du a les mesures que ens du; i
ens ha dut a la inestabilitat que ens ha dut, perquè, ara, que el
Sr. Costa bravegi de govern estable..., sincerament, vostè ha
estat el primer conseller d'Hisenda al qual se li ha tombat un
sostre de despesa, avui ho revertiran, previ pagament del Sr.
Vera, però se li va tombar el sostre de despesa. Molt sòlid, no
és aquest pacte.

I jo avui els ho he dit: i el que els vendrà! Perquè no només
els vendrà l’Oficina de garanties de drets lingüístics, els vendrà
l'eliminació del català a la funció pública, perquè la cara de la
Sra. Ribas, quan la Sra. Estarellas deia que no pensava eliminar
el català a la funció pública, no era d’una satisfacció absoluta.
I venen sostres de despesa, i venen pressuposts, i tendrem
aquesta situació moltes més vegades.
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I jo els dic: aturin, aturin. Pensin què els convé, què
realment els allunya de la majoria social, perquè aquestes
mesures no les duen al seu programa, no són les que varen
votar els ciutadans d'aquestes illes. I aquestes mesures els
allunyen no només dels docents, dels directors, dels inspectors,
de les famílies, els allunyen també dels seus votants i, per tant,
per un acte de responsabilitat, jo els convid -sé que avui no ho
faran-, però els convid a reflexionar i a tornar als grans
consensos perquè, si vostès són responsables, MÉS per
Mallorca també ho serà.

 I almanco els dic una cosa, deixin d'insistir en què separar
els alumnes per llengua no és segregar. Els hem donat un
diccionari, val 33 euros, ens ha costat uns doblers, almanco en
facin bon ús.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Castells tiene la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Sr. Costa, vostè ha renyat el senyor
Negueruela i el Sr. Apesteguia, a mi no tant, sóc un alumne més
aplicat, però convindrà amb mi que si algú no ha parlat en
absolut del sostre de despesa és la portaveu dels seus socis.
Perquè, miri, el Sr. Apesteguia, el Sr. Negueruela i jo hem
parlat de la situació lingüística a les nostres illes, la Sra. de las
Heras ha parlat de l’amnistia, del que passa a Madrid, del que
passa al Govern de l’Estat, per tant, home, hauria estat bé que
també hagués cridat l’atenció a la seva sòcia.

(Remor de veus)

Bé, vostè sabrà, vostè sabrà.

Vostè m’ha replicat i m’ha dit que jo volia confondre i que
una cosa era l’increment de les bases i l’altra la disminució dels
tipus. Bé, la disminució dels tipus ja els veurem, ja veurem
quan vostè ens porti aquí el pressupost, veurem exactament el
detall de la recaptació que vostès volen fer d’IRPF. En tot cas,
també l’increment d'aquestes bases sap que és totalment relatiu,
perquè ha estat totalment interferit per aquest fenomen que ha
estat tan acusat de la inflació. Per tant, ja veurem com queda
això, ja veurem si realment els ciutadans, aquests ciutadans que
vostès sempre diuen que on millor estan els diners és a les
seves butxaques, ja veurem el que hauran d'acabar
desembutxacant amb la seva recaptació d’IRPF, que, per
començar, serà molt més elevada que a l'any anterior. Per tant,
el resultat és que els imposts que graven tothom, aquests no els
tocaran tant com els imposts que només graven les classes
acumulades i, per tant, jo em reafirmo en dir que vostès
perjudiquen fiscalment les classes populars, en contrapartida a
com beneficien les classes acomodades. Aquesta és la realitat
de la seva reforma fiscal. 

Vostè, bé, escolti, li agraeixo, m'ha ofert un petit pacte,
diguem, a pactar una deducció d’IRPF, bé, escolti, estam...

nosaltres, miri, avui amb el Sr. Vera hem aconseguit que
climatitzi una escola d'educació infantil. Bé, ja estam contents,
ja sap que nosaltres tocam molt de peus a terra i som conscients
de la nostra força parlamentària.

Per cert, Sra. de las Heras, vostè no em compari els vots que
vostès treuen a nivell d’Illes Balears amb els que nosaltres
traiem a Menorca, perquè nosaltres a Menorca, que és allà on
ens enfrontem amb vostès, perquè nosaltres no ens presentem
a la resta de les illes, venim 2 diputats i vostès en tenen...? Cap.

(Algunes rialles)

Per tant, la representació de MÉS per Menorca a la societat
menorquina respecta de la que té VOX és infinita, perquè, és
clar, la divisió per zero dona infinit. Per tant, no facin trampes,
una vegada també m’ho va dir la presidenta, amb una certa falta
d’elegància, va comparar els vots que teníem nosaltres a
Menorca, amb els que ella tenia a totes les Illes Balears. I
tampoc, la veritat és que entre el Partit Popular i MÉS per
Menorca, no és tan gran tampoc la distància de vots i de
suports populars que tenim, a Menorca, que és allà on ens
presentam nosaltres.

Per tant, deia, som conscients de la nostra dimensió, per
tant, nosaltres estem disposats a pactar, i vostè em deia: home,
altres coses no les pactarem perquè tenim idees diametralment
oposades. Sr. Costa, és clar, exacte, però fixi’s, com que tenim
idees diametralment oposades, és una aposta molt més gran per
a nosaltres oferir-los el nostre suport, que és el que jo li vaig dir
a la Sra. Prohens, que no pas a vostès. Per a vostès pactar amb
MÉS per Menorca suposa un risc petit, per a MÉS per Menorca
donar suport al Govern, a un Govern del PP és un esforç molt
gran, perquè tenim idees diametralment oposades. I per això em
sap greu que vostè hagi menyspreat el suport que li vam brindar
a la seva primera intervenció, dient que no teníem cap voluntat
de complir-ho.

Jo el que vull que sàpiga és que quan MÉS per Menorca fa
una proposta públicament aquí, és perquè abans l’ha analitzada
i ha estat disposada a assumir els riscos que té porta-la a terme
i, bàsicament, el que he dit és que vostès no van fer ni el més
mínim gest de veure quin abast tenia aquest suport. 

Jo no vull que vostè em cridi per què anem a prendre una
cervesa, la qual cosa estaria encantat que féssim qualsevol dia,
jo ja tinc gent amb qui anar a dinar i a sopar, jo crec que vostè
m'ho hauria de cridar, perquè a vostè, com a govern, el que li
interessa és diversificar els suports. I, com li he dit abans, crec
que el fet que els grups de l'oposició ens haguem brindat a
donar suport a aquest sostre de despesa, a vostès els ha permès
tenir una negociació avantatjosa respecte de VOX, que no pas
si no haguéssim tingut aquest suport. Per tant, home!, també
hagués estat bé agrair-nos que vostès han tengut aquest actiu,
aquesta carta, aquest as a la màniga. 

Això em porta a dir al Sr. Sagreras també, que ens ha dit,
“no girin les meves paraules”, no giri vostè les nostres, perquè
jo, literalment, quan li vaig oferir el meu suport a la Sra.
Prohens li vaig dir: sempre que vostès no apostin per un model
segregador. I vostès aposten per un model segregador, aposten
per separar els alumnes per motiu de llengua, i això no està
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emparat per cap llei, ni per l'article 135.1.c) de la Llei
d'educació de les Illes Balears, Sr. Costa; és a dir, el dret a
rebre el primer ensenyament en la llengua materna no té res a
veure amb el que vostès han pactat amb VOX, i per això
nosaltres estam diametralment oposats a aquest pacte que han
fet vostès.

Per tant, com vostè comprendrà, si jo li ofereixo el nostre
suport, a banda d’uns..., evidentment, vostès han de donar
alguna cosa a canvi, i vostès rebutgen això, i el que fan és
donar coses a canvi a VOX, doncs, evidentment, lògicament,
ens reafirmam en el nostre vot negatiu a aquest sostre de
despesa. 

Crec que he estat molt clar, crec que li he dit que quan
nosaltres donam el nostre suport no ho diem perquè si. En
altres ocasions, si vostès volen, es poden explorar aquestes
vies, mentrestant, gaudeixin del pactat.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Sagreras, té la paraula.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Gràcies, president. Bé, ja acabam l’horabaixa, aquest debat
del sostre de despesa. Jo tornaria convidar els partits, també els
de l’oposició, a tornar, i sobretot, Sr. Apesteguia, vostè, que sé
que és capaç en el debat tranquil, assossegat, constructiu,
dialogant molt, són capaços, i jo crec que, malgrat hi hagi uns
grupúsculs, segurament interessats a qui convengui tenir el
carrer incendiat, jo crec que la immensa majoria de ciutadans
volen tranquil·litat i volen que els polítics tenguem debats...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... -Sr. Negueruela, per favor! Jo sé que vostè no és capaç de
tenir aquesta manera de fer oposició-, i li diré més, i li diré amb
tota l’afecte del món, a mi m’és igual, m’és indistint, jo estim
les dues llengües d’aquí, intenti seguir parlant més el català,
perquè ho fa d’una manera tranquil·la, assossegada, reposada,
i, en canvi, vostè, quan canvia al castellà es posa a fer un allau,
a pujar el to, a fer aquest... Per tant, Sr. Negueruela...

(Alguns aplaudiments)

Jo a l’esquerra, amb aquesta tranquil·litat, us diria que se’ls
ha acabat el relat, jo, de vostès, canviaria qui us fa l’estratègia.
Ho varen jugar tot a una carta, fins i tot en el debat del sostre
de despesa de l’únic que s’ha parlat és de llibertat d’elecció de
llengua, i jo crec que vostès saben que ningú no es pot creure
que el Partit Popular seria el llop que atacaria la llengua pròpia.
De veritat vostès pensen que poden fer creure a algú que Marga
Prohens, Antoni Vera, Antoni Costa, o jo mateix, aniríem
contra la nostra llengua pròpia? La llengua dels nostres pares
i padrins...

(Remor de veus)

..., la llengua dels repadrins, la llengua que volem que
aprenguin els nostres fills i les nostres filles? Els ho diré
d’aquesta manera, és que la llibertat és molt guapa, i afegida a
l’autonomia de centre, és que no pot fallar res, no pot fallar res.
Mirin, jo els ho diré: l’autonomia de centre permet que el
centre triï si ens vol donar les dues opcions. Jo mateix, seguiré
anant o seguiré duent els meus fills al mateix centre,
independentment què s’acullin a aquest dret o no, ho mesclaré
amb aquesta llibertat. Però és que si ho fa, si ho permet, seguiré
triant el català. Això els fa tanta por, de bon de veres, que la
gent es pugui acollir a aquest dret que podem tenir? Quina por
us fa això?

Sobretot, senyors de l’oposició, reconeguin en públic el que
diuen vostès mateixos i les entitats en privat, és que l’acord al
qual hem arribat és aplicable i és assumible...

(Remor de veus)

..., ho sap tothom, ho sap tothom...

(Continua la remor de veus)

L’acord es resumeix en dues coses, de dues maneres:
llibertat de primera llengua a la primera etapa educativa. Vostès
diuen que és segregació, no ho és, no ho és, però és que ja li ha
recordat el Sr. Antoni Costa, és que els pares d'això són vostès,
l'article 135.1 de la Llei d'educació és la que preveu aquesta
llibertat d'elecció de primera llengua a la primera etapa,...

(Alguns aplaudiments) 

... i ara que ho fem nosaltres han de venir amb aquesta actitud?

La gent és molt més intel·ligent del que vostès es pensen, i
a la resta d'etapes, i jo els ho deia abans, quan hi ha
voluntarietat, quan hi ha autonomia de centre, quan es fa amb
respecte al Decret de mínims, quan, evidentment les
assignatures lingüístiques són lingüístiques, i després podem
triar algunes de les assignatures de l'àmbit científic i social, per
això hem de muntar aquests escàndols? Jo crec que han de
rectificar, senyors de l'esquerra, jo crec que han de rectificar i
tornar al debat constructiu i que les pròximes setmanes en
aquest plenari, en aquest parlament, ens puguem posar a seguir
discutint sobre altres temes que també preocupen la ciutadania.

I tornant al sostre de despesa, és una llàstima, vicepresident
d'Hisenda, que haguem pogut parlar tan poc, jo el felicit una
altra vegada, perquè vostès han demostrat que en baixar els
imposts, sobretot a les classes mitjanes i baixes, es pot recaptar
molt més, queden els doblers dins les butxaques dels ciutadans;
això provoca que hi hagi molta més activitat econòmica i
aquesta activitat provoca que hi hagi més ingressos i provoca
que puguem pujar el sostre de despesa i destinar-lo, a
diferència del que feia l'esquerra, a serveis i a polítiques
públiques de bon de veres, sobretot a educació, sobretot a
sanitat i sobretot a serveis socials. 

Moltes gràcies, president. 
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(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr Costa, tiene la palabra para su
contrarréplica, por 25 minutos, como máximo.

(Algunsa aplaudiments)

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa): 

Gràcies, Sr. President. La veritat és que no he assolit
l'objectiu, hem vengut aquí a parlar de sostre de despesa i s’ha
parlat de tot menys del sostre de despesa, ha estat un debat
lingüístic, ha estat un debat lingüístic, si, no, però avui
tornàvem a debatre el sostre de despesa. El problema, el
problema, el problema és que saben què passa? Que jo som el
conseller d'Economia, Hisenda i Innovació...

(Se sent una veu de fons que diu “i vicepresident”)

... i vicepresident, sí, però jo havia vengut a parlar avui de les
bondats o no del sostre de despesa, i me’n duc una conclusió:
és veritat que en el debat he fracassat, no he aconseguit que
parlàssim de sostre de despesa, però jo he conclòs una cosa
important i és que aquest sostre de despesa, segons l'esquerra,
és meravellós -és meravellós-, perquè si no té res a dir
l'esquerra respecte del sostre de despesa deu ser que és fabulós,
dic jo, no?

(Alguns aplaudiments)

Per altra banda, jo comparteix el que li ha dit al Sr.
Negueruela el Sr. Sagreras, Sr. Negueruela s’ha de posar
tranquil, s’ha de posar tranquil perquè quan vostès volen (...)
parla en castellà, pot parlar tranquil·lament en català i no passa
absolutament res, s’ha de posar tranquil, em preocupa que es
posi tan nerviós, surt aquí i sembla que, bé, que, en fi, no, no,
ei!, faci vostè el que estimi convenient, eh!, però, la veritat és
que l'he vist molt nerviós...

(Remor de veus)

A veure, jo entenc, jo, Sr. Negueruela, entenc perfectament
que ha quedat absolutament descol·locat, no sap orientar-se, ara
es troba en una situació complicada, i jo ho entenc, perquè va
dir això..., pensant que això..., i ara ha estat això altre, i, com a
conseqüència d'això ara vostè no sap exactament quina posició
adoptar. I, per tant, ha vengut aquí a parlar-nos de tot menys de
sostre de despesa, Sr. Negueruela, de tot, menys de sostre de
despesa.

Ara, també li he de reconèixer una cosa que vostè ens parli
de les elits, home!...

(Remor de veus, algunes rialles i alguns aplaudiments)

..., Sr. Negueruela, que ens parli vostè de les elits, home!

Sr. Apesteguia, miri, jo he parlat tot el temps del sostre de
despesa, però només li he fet una pregunta i no he aconseguit
que me la contesti. Li he preguntat: vostè què en pensa de
l’apartat c) de l'article 135.1?

Reconeix un dret, un dret, jo li he preguntat el matí: quan
pensava donar compliment o permetre a la ciutadania de les
Illes Balears, a les famílies de les Illes Balears que poguessin
complir amb el dret que els reconeix, des del 1986, la Llei de
normalització lingüística i l'actual Llei d'educació, que vostès
varen votar a favor amb total contundència, quan pensaven
fer-ho això? La resposta és molt senzilla: mai, vostès no
pensaven fer-ho mai.

I ara resulta que hi ha un govern que està disposat a complir
el que diu el 135.1.c) de la Llei educativa i vostès diuen: això
és segregació massiva! Segregació massiva? Però si ho varen
aprovar vostès. No, no ho varen aprovar?

(Remor de veus)

No, no, però l'apartat c) diu: es reconeix un dret a la
ciutadania de les Illes Balears. És així o no és així? No ho
sabem, la seva interpretació no la sabem, perquè vostès,
senzillament, no..., en això hi ha passat molt per sobre. Per
descomptat, el Sr. Negueruela tampoc no ha dit absolutament
res d'aquest assumpte.

Tampoc no ha dit que havien pactat amb el Sr. Negueruela
que el castellà fos llengua vehicular. I la Sra. Armengol, el dia
abans d'aprovar la Llei educativa, va pactar amb vostè, Sr.
Apesteguia, va anar allà al Consolat i va dir: Sra. Armengol, ni
parlar-ne d’això, eh?... ui, ui, ui! Això de què el castellà sigui
llengua vehicular, de cap manera, ja ho havien pactat amb el
Partit Socialista i el Sr. Martí March, ja ho havien pactat, el dia
abans vostè hi va anar i va dir, per la porta de darrera, eh!, de
cap manera. I, efectivament, la Sra. Armengol: amén, amén, de
cap manera!

Ho sap, no?, vostè, que ho vaig saber a una roda de premsa,
em va informar un periodista, es va rompre el pacte que jo tenia
o que nosaltres teníem amb el Partit Socialista a una roda de
premsa, i em vaig quedar amb ulls així! Per tant, Sr.
Apesteguia, que ens vengui a dir sí, som molt bona gent
nosaltres, pactarem això altre i això i això altre. Home!,
relativament, relativament, jo puc... que l'he vist molt
convençut, eh!, jo estaria... bé, però, home, de vegades a l’hora
de la veritat sempre hi ha alguna coseta que impedeix que...
sempre hi ha alguna coseta, Sr. Apesteguia.

Per altra banda, Sr. Castells, miri, la passada legislatura va
haver-hi moltes coses que jo i vostè vàrem aconseguir arribar
a un acord, i vostè va ser l'únic diputat la passada legislatura
que quan passaven el rodillo, deia: no, s’ha de negociar amb el
Partit Popular, que érem a l'oposició. L’únic diputat, Sr.
Castells, vostè ho sap. Ara diuen: pactarem, pactarem, eh?

(Remor de veus, algunes rialles i alguns aplaudiments)

Pactarem el rodillo que ens varen fer la passada legislatura.

Només li faré,...
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(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Sr. Negueruela, el veig nerviós, posi’s tranquil!

Se'n recorda vostè alguna vegada, Sr. Castells, que un
conseller de l'anterior govern oferís un pacte per aprovar, per
exemple, una deducció del Partit Popular? Se’n recorda
d’alguna vegada? Jo no, aquest és el consens que practicaven
alguns que ara diuen que són súper dialogants, aquest és el
consens que practiquen. Per això entenc el profund disgust del
Sr. Negueruela avui, és la realitat que vivim. Alguns,
humilment, ho intentam, i alguns altres de boqueta.

Vostè no, Sr. Castells, no és així! Per això estic segur que
arribarem a acords amb algunes coses amb què ens puguem
entendre, en altres no, és evident, però en algunes coses jo crec
que ens podem entendre.

I dit això, em queden 17 minuts, és veritat, però, com que
avui, desafortunadament, no hem parlat de les xifres del sostre
de despesa i del que es pot fer amb aquest sostre de despesa i
en els pressuposts que podrem aprovar, si Déu vol, aquesta
mateixa setmana, jo he de concloure, però no vull fer-ho abans
de donar les gràcies a tots els grups parlamentaris que votaran
a favor del sostre de despesa, i intentar la pròxima vegada que
sigui per unanimitat que s'aprovi el sostre de despesa o
qualsevol altra norma.

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Finalizado el debate, someteremos a
votación -per favor, silencio, por favor-, finalizado el debate,
someteremos a votación el límite máximo del techo de gasto no
financiero para el ejercicio 2024, que quedará fijado en 6.365,5
millones de euros. Votamos.

31 votos a favor, 22 en contra.

Queda, por tanto, aprobado.

(Alguns aplaudiments)

Esta ratificación se publicará en el Butlletí Oficial del
Parlament de les Illes Balears y será comunicada al Govern.

Se levanta la sesión.
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